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Svátek slaví: Jaroslav

inzerce

www.chladservis.cz

Křenová 19, Brno
tel.: 543 255 555

NA VYBRANÉ
SPOTŘEBIČE AEG

Na jihu Čech hudba ovládla ulice, hrálo se i ve speciálním autobusu
Na několika místech v centru Českých Budějovic se od včerejška koná čtyřdenní festival literatury a pouličního umění Literatura žije 2022. Na snímku
z hlavního budějovického náměstí je kytarista Jakub Lukáč. Součástí akce byly také neobvyklé projížďky retro autobusem, ve kterém se recitovaly verše
a hrála hudba. MAFRA

Přijedou Češi. Hotely
čekají rekordní léto
Domácí klientela. Tuzemskou dovolenou letos plánuje 62 procent lidí. Ubytování. Kapacity už se plní.
Kdo místo Rusů? Výpadek turistů z východu mohou pokrýt Arabové, Izraelci nebo Američané STRANA 5
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Transparency Interna-
tional vzala zpět žalo-
bu, ve které požadova-
la omluvu po bývalém
premiérovi Andreji
Babišovi za opakované
výroky o tom, že je
zkorumpovaná.

Spor protikorupční organizace a ně-
kdejšího předsedy vlády Andreje Ba-
biše skončil ještě před odvolacím jed-
náním v případu. „Došlo ke zpětvzetí
žaloby,“ uvedla bez dalších podrob-
nostímluvčí pražského vrchního sou-
du Kateřina Kolářová.
Babiš organizaci v minulosti na-

zval „absolutně nedůvěryhodnou ne-
ziskovkou“ či „zkorumpovanou ne-
ziskovkou“, která ho „udala Evrop-
ské komisi“, od níž Transparency In-
ternational (TI) dostává peníze. Kraj-
ský soud v Praze nepravomocně roz-
hodl, že se premiér organizaci omlou-
vat nemusí. Soudce tehdy konstato-
val, že všechny Babišovy sporné výro-
ky zazněly v rámci otevřené debaty
jako reakce na kritiku Babiše ze stra-
ny TI. Z kontextu je podle soudce zřej-
mé, že Babiš organizaci neobviňoval

z korupce v trestněprávním smyslu,
tedy z přijetí úplatku nebo jiného
trestného činu (více v boxu). ČTK

Jiří Bartoška na včerejší tiskové konferenci ČTK

Polívka dostane
ve Varech cenu
Cenu prezidenta karlovar-
ského filmového festivalu
dostane herec, dramatik,
scenárista a režisér Bolek
Polívka. Řekl to prezident
festivalu Jiří Bartoška.
Cenu Polívka převezme na
56. ročníku mezinárodní-
ho filmového festivalu,
který v Karlových Varech
začne 1. července. Jako po-
ctu Polívkovi uvede festi-
val film Zapomenuté svět-
lo. Festival Karlovy Vary
bude pokračovat v tradici
premiér klasických čes-
kých filmů, které byly vy-
brány pro digitální restau-
rování. Pro letošní rok je
připraven další zásadní
titul česko-slovenské nové
vlny, filmová adaptace ro-
mánu Milana Kundery
Žert, kterou natočil v roce
1968 režisér Jaromil Jireš.

Smrt na koloběžce
Třiačtyřicetiletý muž pod-
lehl zraněním po pádu
z koloběžky, která utrpěl
v pátek večer ve Fryštáku

na Zlínsku. Při jízdě neměl
přilbu. Nařízená pitva by
měla prokázat, zda v době
nehody byl, či nebyl pod
vlivem alkoholu.

Česko jako šéf EU:
Ochrana hranic
Důležitým tématem české-
ho předsednictví v Evrop-
ské unii bude kvůli ruské
invazi na Ukrajinu ochra-
na vnějších hranic EU.
Shodli se na tomministr
vnitra Vít Rakušan s ra-
kouským protějškem
Gerhardem Karnerem. Čes-
ká republika chce zároveň
klást důraz na otázky, kte-
ré se týkají vnitřní bezpeč-
nosti. Půlroční české před-
sednictví Radě Evropské
unie začne letos v červen-
ci. „Základní téma jsme si
nevybrali. Základní téma
nám udal Vladimir Putin.
Základním tématem bude
samozřejmě ukrajinská
krize,“ prohlásil Rakušan.
ČR se proto jako dotčená
země bude zabývat přede-
vším dopady ruské invaze
na EU a ochranou vnějších
hranic. ČTK

Nemohou požadovat omluvu

K neoprávněnému zásahu do dobrého
jména TI podle soudu nedošlo, proto-
že v daném případě převážilo Babišo-
vo právo na svobodu projevu, uvedl
soud. TI se proti verdiktu odvolala.

● V mezidobí však Nejvyšší soud stano-
vil, že právnická osoba nemá v souvis-
losti s příslušným ustanovením ob-
čanského zákoníku právo na odčině-
ní nemajetkové újmy, kterou způso-
bil neoprávněný zásah do její pověs-
ti. Judikát v podstatě nedává mož-
nost organizacím a společnostem
v případě pomluvy požadovat
omluvu na veřejnosti.

● TI se dlouhodobě věnuje tématu Babi-
šova střetu zájmů. Poukazuje na dotač-
ní kauzu Čapí hnízdo nebo na majetko-
vé vazby k holdingu Agrofert. V žalo-
bě na ochranu osobnosti uvedla, že ji
Babiš záměrně poškozuje svými lživý-
mi výroky. Požadovala nejen omluvu,
ale i to, aby se Babiš obdobných výro-
ků zdržel. Středočeský krajský soud
v červenci žalobu zamítl už podruhé.

Čeští spotřebitelé se loni do-
čkali výrazné pomoci od Ev-
ropského spotřebitelského
centra (ESC). Jeho právníci
úspěšně vyřešili 72 procent je-
jich sporů s podnikateli z ji-
ných zemí Evropské unie,
Norska, Islandu a Velké Britá-
nie, a to hlavně v oblasti ná-
kupů přes internet. Nejvyšší
mimosoudně vymožená část-
ka byla téměř 170 tisíc korun
po původně neúspěšné rekla-
maci zlomeného rámu bicyk-
lu u německého prodejce.
Česká kancelář unijní sítě
ESC loni zaznamenala cel-
kem 2700 kontaktů se spotře-
biteli, konkrétních řešených
sporů bylo přes tisíc. Zbytek
tvořily žádosti o radu, jak po-
stupovat v nastalém sporu.
Síť ESC bezplatně pomáhá
spotřebitelům řešit spory
s podnikateli z jiných zemí
Evropské unie, Velké Britá-
nie, Norska a Islandu. Podává
také informace o právech spo-
třebitelů na jednotném ev-
ropském trhu. Je financová-
no Evropskou komisí. Více in-
formací lidé najdou na webu
Evropskyspotrebitel.cz. MET

Soutěž probíhá od 11. 4. do 5. 6. 2022. Pro zapojení do soutěže si ponechte účtenku z restaurace.
Další informace včetně soutěžního online formuláře najdeš na www.vyhrajskfc.cz

nebo další ze 360 CEN!SCALA

C

360 CEN!

KUP SI MENU V KFC
A VYHRAJ ŠKODU

inzerce

Krátce

Stáhli žalobu
na expremiéra

Pomoc. Češi
ve sporech
se zahraničím
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Ostatky českoslo-
venského hrdiny
přivezli z USA
i jeho potomci.

Nedlouho před 80. výročím
atentátu na zastupujícího říš-
ského protektora Reinharda
Heydricha se včera do Česka
posmrtně vrátil brigádní ge-
nerál František Moravec,
označovaný za autora tohoto
plánu. Urnu s popelem ně-
kdejšího velitele českosloven-
ské rozvědky přepravil ze
Spojených států vojenský spe-
ciál a vojáci čestné stráže ji za
účasti veřejnosti, politiků
a zástupců armády uložili
v kolumbáriu na čáslavském
hřbitově. Z USA s nimi přiletě-
ly i vnučky generála.

Zpět po 56 letech
Jeho ostatky se vrátily do

vlasti téměř 56 let po jeho

smrti. Letadlo z vojenského
letiště ve Washingtonu od-
startovalo hodinu po půlnoci
středoevropského letního
času. Vojenský speciál od čes-
kých hranic doprovodily dva
stíhací letouny Gripen. Voják
čestné stráže vynesl urnu
s ostatky, následovala pietní
ceremonie u velitelství zá-
kladny a projevy představite-
lů státu a města i Moravcovy
rodiny. Generálova vnučka
Anita Moravcová Gardová na
pietě řekla, že její dědeček

miloval Československo i Spo-
jené státy, ale hlavně miloval
myšlenku, že lidé mají právo
žít svobodně. Byl by podle ní
rád, že jeho odkaz lidem při-
pomíná, že mají bránit svou
zemi i svobodu a že mají po-
máhat dalším, kteří brání své
země a svobodu.
Moravcovo působení v le-

giích, meziválečném Česko-
slovensku i v exilu za druhé
světové války představovalo
klíčovou osobnost zahranič-
ního československého odbo-

je. Významný byl samozřej-
mě také jeho podíl na přípra-
vě atentátu na Heydricha.
Nacistický prominent

Heydrich, který byl mimo
jiné spoluautorem takzvané-
ho konečného řešení židov-
ské otázky, byl do Prahy vy-
slán, aby zlomil domácí proti-
nacistický odpor. Zahynul po
atentátu, který je považován
za jednu z nejvýznamnějších
akcí českého odboje. „Pane
generále Františku Moravče,
vítejte zpět ve vlasti,“ řekla

ministyně obrany Jana Černo-
chová. Moravce označila za
vzor pro Vojenské zpravo-
dajství i pro příslušníky spe-
ciálních sil.

Chtěl se vrátit domů
„Mojemaminka je neteř ge-

nerála. Jsme šťastní, že se
mohl vrátit. On to chtěl,“ řek-
la k převozu ostatků JanaMar-
ková, která na hřbitov přijela
i se svoumatkou z Chotěboře.
Čáslav v roce 2019 udělila své-
mu rodákovi čestné občan-
ství. Návrat ostatků byl kvůli
koronavirové pandemii něko-
likrát odsunut. Místo na hřbi-
tově dala radnice upravit, je
osazené kamenem a doplňuje
ho nápis „Nikdy nesmíme
vzdát spravedlivý boj pouze
proto, že se situace zdá bezna-
dějná – žádná moc na světě
nemůže navždy zotročit lid-
ského ducha“. Motto podle zá-
stupcůměsta symbolizujeMo-
ravcův životní postoj a je také
mementem pro všechny. ČTK

V Kauflandu totiž víme, že rozhodují činy.

A za náš aktivní přístup k udržitelnosti a společenské odpovědnosti
jsme obdrželi prestižní ocenění:

Jsme nejudržitelnější obchodní řetězec v České republice.

Nejudržitelnější
obchodní řetězec
v České republice

Počtvrté v řadě
jsme získali prestižní

mezinárodní
ocenění Top Employer

Nejudržitelnější
obchodní řetězec
v České republice

Ocenění v kategorii
Odpovědný reporting

Cen SDGs

Ocenění za komplexní
přístup ke kvalitě,

udržitelnosti
a inovacím

Ocenění
TOP Rated

pro náš Report
udržitelnosti

zlatý
středník
20/21

Pietní ceremoniál k převozu ostatků někdejšího velitele československé rozvědky 2x ČTK

inzerce

„Pane generále Františku
Moravče, vítejte zpět doma“
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Bezmála padesát
tisíc „hlav“ navíc.
Za posledních osm
let se zvýšil počet
těch zaměstnanců,
kterým plat chodí
ze státní pokladny.

Není byrokracie zbytečně na-
fouklá? Neodebírá z rozpočtu
zbytečně moc peněz? Stát
nyní hledá všemožné rezer-
vy, aby zalepil přehnané covi-
dové výdaje a vyrovnal zdra-
žení všeho a inflační spirálu.
Oblíbeným tématem v ta-

kových časech bývají úvahy
o redukci státní správy. Není
to jiné ani teď. Když se nyní
ozvali zaměstnanci sociální
správy, že mají nízké platy,
a vyhlásili stávkovou pohoto-
vost, navrhl například bývalý
ministr financí Miroslav Ka-
lousek, aby se sáhlo právě do
jejich řad. „Dvacet procent
jich vyhoďte a mezi zbytek
rozdělte jejich platy,“ vzká-
zal současnému ministrovi
práce a sociálních věcí politik
Kalousek.

Naministerstvech, na rad-
nicích a ve školách
Pro ty, kteří se problemati-

kou dlouhodobě zabývají, ne-
existuje na oblast „státních
zaměstnanců“ jednoznačná
odpověď. „Státní zaměstna-
nec není statistická katego-
rie,“ uvedl pro deník Metro
Tomáš Chrámecký z odděle-
ní komunikace Českého sta-
tistického úřadu (ČSÚ). Úřad
totiž sleduje tyto zaměstnan-
ce podle odvětví. Proto je prý
nutné sledovat víc tabulek po-
dle jednotlivých kategorií ve-
řejné správy.

„Patří sem například za-
městnanci ústředních orgá-
nů,“ upřesňuje Chrámecký.
Ty podle něho tvoří státní za-
městnanci v nejčistším smys-
lu slova. Pod kategorii státem
zaměstnaných lidí pak spada-
jí především vojáci a policis-
té, jak státní, tak ti městští.
Státními lidmi, jak by se jim
také dalo říkat, jsou ale i zdra-
votníci ve státních nebo kraj-
ských nemocnicích, význam-

nou skupinou jsou i učitelé
předškolních zařízení a pak
pedagogové a další pracov-
ních základních, středních
a vysokých státních škol.

Úředníkůméně, ale
zaměstnanců víc
Co je trnem v oku kritikům

státního aparátu a výdajů na
něj, to jsou platy. Za Babišova
osmiletého vládnutí, byť
premiérem byl jen čtyři roky,

se sice počty úředníků mírně
snížily, částečně i redukcí
neobsazených tabulkových
míst. Nabobtnaly ale počty
jiných zaměstnanců (viz
box). Stejně tak se zvedaly
jejich mzdy. I když to nepla-
tilo pro všechny, jak nyní
ukazuje nevole zaměstnanců
sociálek.
Pro porovnání. V roce 2000

pobíral státní pracovník
v průměru 13 200 korun,

o dvacet let později to bylo už
třikrát tolik. Erár musel sa-
hat hlouběji do pokladny.

Nahoru a dolů
Křivka státních zaměstnan-

ců měla v České republice
v posledních dvou desetile-
tích kolísající úroveň.
V roce 2002 jich bylo přes

505 tisíc a tuto úroveň nedo-
sáhly jejich počty dodnes (viz
box). Nejméně lidí zaměstná-
val stát v roce 2013. Za to, že
nejvíc v posledních letech při-
bývalo učitelů, mohly nízké
platy v tomto resortu a to,
že pedagogové odcházeli do
lépe placených resortů. Když
pak stát výrazně přitlačil na
učitelských mzdách, projevi-
lo se to v opětovném růstu ve
všech školách. Citelný růst
peněz přilákal do škol deseti-
tisíce nových lidí.
V letošním roce by na platy

všech státem zaměstnáva-
ných obyvatel mělo jít kolem
čtvrt bilionu korun, i když ko-
nečnou výši může ovlivnit in-
flace. Průměrná mzda by se u
státních zaměstnanců měla
letos pohybovat kolem 42 ti-
síc korun. V posledních le-
tech, až na dvě výjimky, je-
jich průměrné platy převyšo-
valy soukromou sféru o dvě
až šest procent. Letos by to
mohlo být o čtyři procenta
víc, než si v průměru vydělají
lidé v soukromých firmách
nebo jako živnostníci. Nejvíc
by měly růst platy soudců,
státních zástupců a ústav-
ních činitelů, a to o něco
málo přes šest procent.
Pro český stát by letosmělo

pracovat asi o sedm tisíc lidí
víc než loni. S asi tisícovkou
počítá ministerstvo vnitra
pro policisty, armáda bymoh-
la nabrat něco přes pět set no-
váčků. PAVEL HRABICA

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Díky obsahu kofeinu účinně
působí proti vypadávání vlasů.
Posiluje oslabené vlasové kořínky.
Pro hustší a silnější vlasy.

Moje dm-app

nyní
stáhnout

VEGAN

Balea MEN
šampon na vlasy
s kofeinem
250 ml

3990
15,96 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 16.02.2017 39,90Kč

Kč

inzerce

Půl milionu

Na konci roku 2021 měl
stát 482 tisíc zaměstnanců.

● Česko má v současnosti
něco málo přes 40 tisíc
policistů. Od roku 2012 jich
do potřebných tabulkových
počtů přibyla jen tisícovka.

● Bezpečnostní sbory jako
celek, tedy i armáda a hasiči,
nabobtnaly v letech 2018 až
2021 o téměř čtyři tisíce žen
a mužů.

● O 150 lidí v tomto období
přišly instituce zabývající
se evropskými projekty.

Ušetřili, neušetřili

32
Na 47tisícovém nárůstu stát-
ních zaměstnanců v letech
2018 až 2021 se nejvíc podíle-
lo školství. Bylo přijato 32 ti-
síc učitelů, asistentů a dalších
pedagogických pracovníků.

69
Minulá vláda ušetřila na
redukci úředníků na platech
asi 3,5 miliardy korun. Přije-
tím dalších však vzrostly
mzdové náklady o 69 miliard.

Už Rašín
si naříkal
Aparát meziválečného Čes-
koslovenska měl ve 30. le-
tech 20. století asi 450 tisíc
zaměstnanců. Politiky to
často trápilo. Při projedná-
vání rozpočtů si už ve dva-
cátých letech ministr finan-
cí Alois Rašín stěžoval, že
na platy státních zaměst-
nanců míří 39 procent vý-
dajů a vadilo mu, že se na
něj plánuje ještě víc, až
48 procent. Ministr Rašín
argumentoval tím, že je to
víc, než v Itálii nebo Fran-
cii, a to byly hodně bohaté
země. ARCHIV

Státní zaměstnanci. Je jich
v Česku moc, nebo málo?
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Hotely a penziony v českých
regionech se po covidové pau-
ze plní českými turisty. Bě-
hem Velikonoc obsazenost
ubytovacích zařízení překro-
čila předkrizová data o šest
procent. Zatímco Češi cestu-
jí, zahraniční turisté v Česku
chybí. Úbytek bonitnějších
turistů ze zahraničí trápí ze-
jména Prahu a velká města.
Jen během jara plánuje tu-

zemskou dovolenou 62 pro-
cent Čechů. Turistikou, spor-
temnebo jízdou na kole chtě-
jí strávit v průměru osm a půl
dne, vyplývá z šetření agentu-
ry Cestovního ruchu Czech-
Tourism. „Očekáváme proto
rekordní návštěvnost. Už loň-
ský rok atakoval předkrizo-
vou úroveň – a to bylo až do
května zavřeno,“ uvedl ředi-
tel CzechTourismu Jan Her-
get. Podle ministra pro míst-
ní rozvoj Ivana Bartoše se už
letošní rok odehraje bez covi-
dových opatření, dopady na
tuzemský příjezdový cestov-
ní ruch má ale válka na Ukra-
jině. V současnosti například
Česko nevydává víza turis-
tům z Ruska a Číny, tedy jed-
něm z nejsolventnějších ná-
vštěvníků.
Ještě před covidem přijelo

podle Hergeta do Česka roč-
ně na 650 tisíc turistů z Rus-
ka a i čínských návštěvníků
byl podobný počet. Vloni po-
čet Rusů klesl na 25 tisíc.
Po výpadku těchto zahra-

ničních návštěvníků se bude

CzechTourism zaměřovat
především na další trhy, od-
kud do Česka jezdí návštěvní-
ci ochotní v Česku utratit vět-
ší sumy. Čtyři pětiny z peněz
na kampaně půjde na inzerci
dovolené v Česku mezi Brity,

Američany nebo v Německu
a dalších sousedních státech.
S odlivem zahraničních tu-

ristů a covidovými uzavírka-
mi se radikálním způsobem
snížily tržby provozovatelům
ubytovacích zařízení a dal-

ších návazných služeb souvi-
sejících s turistickým ru-
chem, jako jsou například
prádelny nebo dodavatelé po-
travin pro restaurace. Zatím-
co v roce 2019 byl obrat z tu-
ristiky 300 miliard korun, ve

státní kase na daních a po-
platcích z toho skončilo 125
miliard, v roce 2020 to bylo
podle CzechTourismu 161mi-
liard. Data za loňský rok bu-
dou podle Hergeta obdob-
ná. iDNES.cz

inzerce

Turisté. Plní hotely, ČR čeká rekord

Arabská klientela

Výpadek ruských turistů
v důsledku konfliktu na
Ukrajině chce státní agentura
CzechTourism nahradit přede-
vším arabskou klientelou.
Rusové patřili k nejbohatším
cestovatelům, kteří do
tuzemska přijížděli.

● Významným návštěvnickým
zdrojem byli Rusové hlavně
pro lázně, ale měli zájem
poznávat prakticky celou
republiku. Náhradou za ně
by mohli být také Izraelci
a Američané. Cestovatele
z USA ale od návštěvy ČR
odrazuje válka, tvrdí česká
centrála cestovního ruchu.

● Na tradičních turistických
místech, jako jsou Praha,
Karlovy Vary, Český Krum-
lov, Olomouc či Brno, dále
kvůli pandemii koronaviru
chybějí návštěvníci z Číny,
Tchaj-wanu či Japonska.

● Z Ruska v předpandemic-
kém roce 2019 přijelo podle
dat Českého statistického
úřadu 565 tisíc turistů, v po-
čtu zahraničních hostů se
dostali na šesté místo. ČTK
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VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Plátýnková maska s kyselinou hyaluronovou
a extraktem z třešňového květu intenzivně
hydratuje pleť. Dodá tak svěží a zářivý vzhled.
Jemně přilne k pokožce, tím
zajistí ideální vstřebávání
účinných látek.

Moje dm-app

nyní
stáhnout

hydratuje pleť. Dodá tak svěží a zářivý vzhled. hydratuje pleť. Dodá tak svěží a zářivý vzhled. 

Tato nabídka je kusově omezena.

VEGAN

Balea
pleťová maska
ovce
1 ks

4990
DLOUHODOBÁCENA

od 23.03.2022 49,90Kč

Kč

Brno zkusí jet na vodík
Teplárny Brno vybudují ve svém provozu současně s kot-
lem na dřevní štěpku i zařízení na výrobu vodíku pro potře-
by Dopravního podniku města Brna. Ten zajistí pro testo-
vací provoz autobus s vodíkovým pohonem. Jedním z prv-
ních konkrétních kroků bude postavení elektrolyzéru, kte-
rý bude vyrábět vodík separací z vody pomocí přebytečné
elektrické energie z fotovoltaické elektrárny, kterou firmy
vybudují současně s připravovaným kotlem na dřevní štěp-
ku. Způsob výroby se bude testovat. Na snímku je první sé-
riově vyráběný vodíkový osobní vůz Hyundai Nexo. 3x ČTK

Letos podle
zmrzlináře pofrčí
ostřejší příchutě.

Pikantní zmrzliny s chilli
nebo třeba růžovým pepřem
budou podle majitele liberec-
kého Zmrzlinářství LEDA Da-
vida Stárka trendem letošní-
ho léta. Nabídnout chce
i nové varianty oblíbených
krémových zmrzlin. Pro in-
spiraci si zajel před zaháje-
ním sezony na Světový ve-
letrh pro výrobu zmrzliny, pe-

čiva, čokolády a kávy SIGEP
v italském Rimini. „Zákazní-
ci si ale letos kvůli rostoucím
cenám energií a surovin i za
zmrzlinu připlatí,“ říká Stá-
rek. Ceny surovin a materiá-
lů rostly podle něj už loni,
přesto si za zmrzlinu víc ne-
účtoval a zdražit se rozhodl
až s novou sezonou.
Zmrzlinář čeká, že ceny su-

rovin ještě porostou, přesto
zatím neuvažuje o tom, že by
některou z příchutí kvůli ros-
toucím nákladům na surovi-
ny vyřadil. Zmrzlinářství po-
dle majitele dokázalo překo-
nat koronavirus, kdy protiepi-

demická opatření tento druh
podnikání výrazně zkom-
plikovala a libereckého zmrz-
lináře připravila zhruba
o 30 procent tržeb. „Měl jsem
trochu obavu, když jsme teď
v polovině března otvírali,
jaký dopad bude mít součas-
ná situace, ale zmrzlinu si
lidé kupují pro radost,“ do-
dal.
K nejoblíbenějším zmrzli-

nám patří podle Stárka jaho-
dová, kterou vyrábějí v sezo-
ně z čerstvých jahod z České-
ho ráje, v minulosti získala
ocenění Regionální potravi-
na Libereckého kraje. K vel-

mi oblíbeným patří také va-
nilková zmrzlina, na kterou
požívají místní mléko a sme-
tanu. „Zásadně využíváme re-
gionální výrobce, je to jedno-
dušší, i co se dopravy a obalů
týče,“ řekl Stárek.

V teplých dnech je v nabíd-
ce víc sorbetů, v těch chladněj-
ších zase lidé víc kupují zmrz-
liny krémové. K oblíbeným
patří také slaný karamel, kte-
rý letos obhájil značku Regio-
nální potravina Libereckého
kraje. Označení je pro zákaz-
níky garancí, že v daných pro-
duktech je nejméně 70 pro-
cent místních surovin. ČTK

Krátce

Videa do
autoškol
Do zkoušek autoškol
nově přibudou edukativ-
ní videa z reálných situa-
cí v provozu. Videa bu-
dou součástí další nové
sady 32 testových otá-
zek, které se zaměří hlav-
ně na nejzranitelnější
účastníky provozu, napří-
klad cyklisty a chodce.

Automobilky
se chystají
přijímat lidi
Zatímco loni nabírala
nové pracovníky třetina
firem, letos to plánuje
více než polovina. Nej-
častěji chtějí stavy navy-
šovat zaměstnavatelé
v automobilovém prů-
myslu. Problémem je
přetrvávající nedostatek
uchazečů, a to zejména
na vyšší technické a kva-
lifikované pozice ve výro-
bě. Vyplývá to z průzku-
mu personální agentury
Hofmann Personal. ČTK

Krátce

Covid zesílil
V pondělí v přibylo
2257 nových případů. Je
to skoro třikrát víc než
před týdnem, nakdy ale
připadalo sváteční Veli-
konoční pondělí. V ne-
mocnicích je 863 pacien-
tů, o několik desítek víc
než na konci víkendu.
S prokázanou nákazou
do včerejšího večera ze-
mřelo 40 102 lidí. ČTK

Bude benzin
levnější?
Sněmovna včera jednala
o zrychleném schválení
návrhu vlády na dočasné
snížení spotřební daně
u benzinu a nafty od
června do konce září
o 1,50 koruny za litr.
Hnutí ANO ještě před
jednáním oznámilo, že
návrh podpoří. Jeho po-
slanci ale tvrdí, že tento
krok na zlevnění pohon-
ných hmot nebude mít
vliv, a požadují zastropo-
vání jejich cen. iDNES.cz

inzerce

Číslo dne

10
Ministerstvo životního pro-
středí vyčlenilo na takzvaná
adaptační opatření proti su-
chu v příštích letech 10 mi-
liard korun, které jsou určeny
například na využití dešťové
vody, vytváření tůní a malých
vodních nádrží nebo podporu
šetrného hospodaření na ze-
mědělské půdě. Řekli to mi-
nistr zemědělství Zdeněk Ne-
kula a ministryně životního
prostředí Anna Hubáčková.
Česko se podle Nekuly bude
muset i letos potýkat se su-
chem, napovídá tomu aktuál-
ní hydrologická situace. ČTK

Hit léta? Chilli zmrzliny



Kup nawww.alza.cz nebo volej 225 340 111
Uvedené ceny jsou v CZK s DPH a platí od 27. 4. 2022 do odvolání nebo vyprodání interních skladových zásob. Změna ceny vyhrazena, více na www.alza.cz/reklama. Aktuální ceny najdete vždy na www.alza.cz. Dárky jsou dodávány pouze do vyčerpání zásob.

5 490,-
obj. kód:SaGALW440rg

379,-
obj. kód:MADZ267

5 499,-
obj. kód:WP555d6

9 990,-
obj. kód:PPvenu2PL3

49 990,-
obj. kód:SPTsav106

799,-
obj. kód:APWCC301w

Naše ceny?
Posečeny!

Nákupy od A do Z

Samsung Galaxy Watch 4 40 mm

EXTOL LIGHT 43132

OMEN by HP Citadel Gaming Chair

Garmin Venu 2 Plus

Sava 29“ DECK 9.1

AlzaPower WFA130
PureCharge 3 v 1 Dock

Hodinky, které
nesundáš hodiny

Hezky si na tebe
posvítí

Posed jako na
obláčku

Na kontrolu zdraví
si čas najdou

To bude vítr
v pedálech

Bez energie
ani krok

Chytré hodinky pro aktivní životní styl
Podpora placení Google Pay
Měření zdravotních funkcí včetně EKG
Voděodolnost 5 ATM, kompatibilní s OS Android

Zapichovací zahradní osvětlení
Imituje plápolající oheň pochodně
Funguje na principu solární energie
LED dioda, svítivost až 35 lm

Herní židle se synchronním mechanismem
Automatické nastavení sedadla podle opěradla
Opěrka hlavy i bederní opěrka, nosnost až 136 kg
Rotace horní části, kolečka z odolného plastu

Chytré hodinky s AMOLED displejem
Měření aktivity, funkce Detekce nehod
Sledování tepu ze zápěstí, monitoring dechu
Výdrž až 9 dní na jedno nabití

Elektrické horské kolo s dojezdem až 200 km
Středový motor ExtraDrive 500
Karbonový rám se zárukou 15 let
Nosnost až 120 kg, dámská verze 27,5“

Bezdrátová nabíječka pro 3 zařízení
Ochrana proti přepětí, přetížení i zkratu
Protiskluzové nožičky, součástí USB-C kabel
Indikátor nabíjení, regulace teploty
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Zpráva o prodeji sociální sítě
Twitter do rukou miliardáře
Elona Muska rozvířila speku-
lace o tom, že na platformu
by se mohl vrátit exprezident
Spojených států Donald
Trump. Ten byl z Twitteru vy-
loučen loni v lednu krátce po
vpádu jeho příznivců do wa-
shingtonského Kapitolu, a to
kvůli obavě, že by končící pre-
zident dál podněcoval příz-
nivce k násilí.
Sám politik podle televize

Fox News tvrdí, že by případ-
nou možnost návratu nevy-
užil a že se soustředí na vlast-

ní sociální síť Truth spuště-
nou v únoru.
Podle deníku TheWashing-

ton Post (WP) však tomuto
tvrzení nevěří ani někteří
Trumpovi poradci, tím spíš,

že Elon Musk prohlašuje, že
je pro něj prioritou svoboda
slova a že s trvalým vykazová-
ním uživatelů by se mělo za-
cházet „velmi opatrně“.
„Trump bude takřka určitě

vpuštěn zpátky na Twitter,
když jej převzal Elon Musk,“
nepochybuje reportér televi-
ze CNNDonie O’Sullivan, kte-
rý se věnuje zpravodajství ze
světa sociálních sítí. „Bylo by

od něj pokrytecké zákaz za-
chovávat po všem, co v po-
sledních letech řekl o svobo-
dě projevu,“ dodal.
Podle listu WP se v posled-

ních týdnech k Muskovi upí-
naly naděje mnohých Trum-
pových fanoušků, kteří věří
v návrat exprezidenta na jeho
kdysi oblíbenou platformu.
Donald Trump měl během

působení v Bílém domě desít-
ky milionů sledujících a nyní
si podle zdrojů WP pravidel-
ně stěžuje na ztrátu schop-
nosti utvářet veřejnou deba-
tu. HAL a ČTK

OD AUTORKY BESTSELLERU
ŠVADLENA Z DACHAU

V UTAJENÍ
MARY CHAMBERLAINOVÁ

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE
V PŘÁTELSKÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

Nizozemský král
Willem-Alexander
k sobě nastěhoval
neobyčejné hosty.

Dvaatřicet ukrajinských
uprchlíků se nastěhovalo do
zámku Het Oude Loo u nizo-
zemského města Apeldoorn,
který obvykle využívá nizo-
zemská královská rodina.
Agentuře ANP to potvrdil krá-
lovský palác.
Novými obyvateli lovecké-

ho zámečku z 15. století je
15 žen, pět mužů a 12 dětí.
Jak dlouho na zámku zůsta-
nou, zatím není zcela jasné,
předpokládá se minimálně
měsíc.
Král Willem-Alexander ne-

chal zámek předem zařídit
pro pobyt ukrajinských hos-
tů. „V zájmu ochrany jejich
soukromí byla veřejnosti do-
časně uzavřena zámecká za-
hrada,“ uvedla agentura ANP.

A podotkla, že zámek ležící
zhruba 90 kilometrů východ-
ně od Amsterodamu je ve
vlastnictví státu a král si ho
pronajímá.

Panovník a jeho rodina-
ovšem žijí v Haagu a záme-
ček Het Oude Loo využívají
předevšímk rodinným sešlos-
tem. ČTK

Donald Trump AP

Sociální síť Twitter byla pro
veřejnost otevřena před téměř
16 lety, 15. července 2006.

● Umožňuje uživatelům posílat
a číst příspěvky zaslané jinými
uživateli, známé jako tweety.

● Výkonný ředitel Twitteru
Parag Agrawal se již vyjádřil
k tomu, jak zaměstnanci rea-
gují na prodej firmy Muskovi.
Uznal, že pro část pracovníků
je tento vývoj znepokojivý. ČTK

Bude Caesar
Dodávky zbraní na Ukraji-
nu po svém znovuzvolení
posiluje francouzský prezi-
dent Emmanuel Macron.
Francie do válkou zasaže-
né země pošle samohybné
houfnice Caesar. Ty umí vy-
střelit šest ran za minutu
na vzdálenost větší než
40 kilometrů, umožní tak
Ukrajincům zasahovat rus-
ké jednotky na dálku, poté
se přemístit a následně na
ně střílet znovu. Děla byla
nasazená s velkým úspě-
chem v tažení proti Islám-
skému státu v Iráku. ČTK

Varšava a Kreml
Polsko včera ohlásilo vlast-
ní sankce proti Rusku. Na
prvním sankčním sezna-
mu se ocitlo 15 oligarchů
a 35 firem, včetně miliar-
dáře Olega Děripasky
a plynárenského gigantu
Gazprom, oznámil minis-
tr vnitra Mariusz Kamiń-
ski. Polsko patří k nejhor-
livějším zastáncům uvalo-
vání sankcí na Rusko, pre-
miér Mateusz Morawiecki
navrhuje, aby Evropská
unie zavedla úplný zákaz
obchodování s Ruskem.

Neprocpal se
Šéf krajně pravicové slo-
venské strany Kotlebovci
– Lidová strana Naše Slo-
vensko Marian Kotleba,
který na začátku dubna
po odsouzení za extremis-
tický trestný čin přišel
o poslanecký mandát, se
včera neúspěšně snažil do-
stat na začínající schůzi
Sněmovny. Před novináři
tvrdil, že nedostal doku-
ment o zániku svého man-
dátu. Kotlebova snaha do-
stat se do parlamentu se
obešla bez incidentů. ČTK

Trump. Ve vzduchu je velký návrat

Královský zámek Het Oude Loo PROFIMEDIA

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Krátce

Twitter má velkou moc

Oddych od raket
v zemi tulipánů

PROFIMEDIA
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Slovenský expremiér Robert
Fico odmítl včera vypovídat
na policii ve své kauze, ve kte-
ré čelí obvinění kromě jiné-
ho z trestných činů zneužití
pravomocí a založení a pod-
pory zločinecké skupiny.
Fico před novináři zopakoval,
že cílem jeho obvinění je likvi-
dace opozice. Bývalý trojnásob-
ný slovenský premiér a nyní
poslanec Fico spolu se svým
stranickým kolegou ze Směru
– sociální demokracie a exmi-
nistrem vnitra Robertem Kali-
ňákem jsou podezřelí ze zne-
užívání policie a finanční sprá-
vy proti politickým oponen-
tům v době, kdy byli u moci.
Oba o své zmíněné funkce v ka-
binetu přišli během politické
krize po vraždě novináře Jána
Kuciaka v roce 2018. O dva
roky později pak Ficova strana
skončila v opozici. ČTK

Moje dm,
s tebou si
nákupy
užívám
Stáhněte si nyní novou
aplikaci Moje dm, nechte
se inspirovat, objevujte
novinky a usnadněte si
nakupování.

Moje dm, Moje dm, 

nyní stáhnout

Moje dm-app

NOVĚ

=  KČ SLEVA *

 BODŮ

* Po stažení aplikace Moje dm, registraci a následném propojení s vaší active beauty kartou získáte eKupon na 400 extra
bodů. eKupon lze aktivovat a uplatnit měsíc po stažení aplikace. eKupon lze uplatnit pouze jednou. eKupon lze
kombinovat s produktovými kupony a eKupony, nelze kombinovat s kupony, eKupony či aktivitami na celý nákup.
Sbírání a uplatnění bodů se nevztahuje na nákup dárkových a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční
kojeneckou mléčnou výživu dle zákona č. 40/1995 Sb., o regulaci reklamy, a na potraviny pro zvláštní lékařské
účely dle nařízení Komise v přenesené pravomoci (EU) č. 2016/128.

Berlín reaguje na
energetické nesná-
ze po svém.

Chladnější vodou v měst-
ských bazénech chce němec-
ká metropole přispět ke sní-
žení závislosti na ruském ply-
nu. Ve většině bazénů proto
teplota klesne o jeden stupeň
Celsia oproti normálu, v bazé-
nech venkovních, které jsou

vyhřívané, pak o stupně dva.
„Běžná teplota vnitřních ba-
zénů činí 26 až 30 stupňů
Celsia, ty venkovní jsou vyhří-
vány na 22 až 25 stupňů,“
upřesnil na tiskové konferen-
ci v Berlíně šéf městských ba-
zénů Johannes Kleinsorg.

Sotva citelné snížení
Spolková republika je na

ruském plynu závislá
z 55 procent, a i proto se za-
tím brání tomu, aby byly pro-
tiruské sankce kvůli válce na

Ukrajině uvaleny i na tuto ne-
rostnou surovinu. Zároveň
ale německá vláda opakova-
ně zdůrazňuje, že je nutné zá-
vislost na Rusku co nejrychle-
ji snížit.
Malým dílem k tomu teď

mají přispět berlínské bazé-
ny, podle jejichž provozovate-
le si snížení teploty návštěvní-
ci „sotva všimnou“.

Solární bez omezení
Jediný z městských bazénů

v hlavním městě, který bude

mít i v letošní letní sezoně ta-
kovou teplotu, na jakou jsou
plavci zvyklí, je venkovní ba-
zén v Mariendorfu, který je
kompletně vytápěn solární
energií. Ke snížení teploty
vody už podle agentury DPA
přistoupily i bazény v Řezně
nebo v Drážďanech. Městské
bazény v hlavním městě Sas-
ka nedávno odhadly, že sníže-
ní teploty vody i vzduchu o je-
den stupeň Celsia může vést
až k desetiprocentním ener-
getickým úsporám. ČTK

Robert Fico AP

Číslo dne

3
Americký prezident Joe Biden
včera udělil své první milosti
od loňského nástupu do úřa-
du. Týká se tří lidí, dalším
75 lidem státník zároveň sní-
žil trest. Jedná se o trestané,
kteří byli odsouzeni za nená-
silné zločiny většinou souvise-
jící s drogami. Agentura Reu-
ters poznamenala, že obyva-
telé Spojených států tvoří
méně než pět procent lidské
populace, vězňů má však
země pětinu z celosvětového
počtu. ČTK

Kon-Tiki
Norský archeolog a etno-
log Thor Heyerdahl
(1914–2002) se do dějin
navždy zapsal legendární
expedicí Kon-Tiki, jíž chtěl
dokázat, že Polynésii mohli
osídlit peruánští indiáni,
a nikoli pouze asijské náro-
dy. To se sice nepotvrdilo,
jeho expedice ale tehdy
nadchla celý svět nesmír-
nou odvahou a touhou do-
kázat své přesvědčení. Vor
z balzového dřeva Kon-Tiki
vyplul z peruánského přísta-
vu Callao před 75 lety, 28.
dubna 1947, a svou pouť
ukončila po 8000 kilomet-
rech na polynéském útesu
Raroia 7. srpna 1947. ČTK

Plavce čeká chládek

Úroveň radioaktivity v bývalé
Černobylské jaderné elektrár-
ně je abnormální, řekl včera
šéf Mezinárodní agentury
pro atomovou energii
(MAAE) Rafael Grossi během
návštěvy odstaveného zaříze-
ní, kde před 36 lety nastala
havárie.
K elektrárně Grossiho do-

provodil tým odborníků. Na
místo donesli potřebné vyba-
vení jako dozimetry
a ochranné obleky. Chystají
se provést „radiologické
a další kontroly“, uvedla
MAAE. Opraví také dálkové
monitorovací systémy, které

přenášejí data z elektrárny
do vídeňského sídla agentu-
ry. Přenos se přerušil krátce
po začátku války.

Areál Černobylské jaderné
elektrárny, která se nachází
něco málo přes 100 kilomet-
rů severně od Kyjeva a nedale-
ko běloruských hranic, padl
do rukou ruských vojáků
v první den invaze, 24. února.
Jednotky Moskvy se odtud
stáhly 31. března.
Grossi Ukrajinu a tamní ja-

derná zařízení navštívil už na
konci března, kdy napadené
zemi slíbil technickou po-
moc. ČTK

Fico. Z trablů
viní opozici

Černobyl. Naměřili
podezřelé hodnoty

Krátce

Vrací se domů
Z Turecka se do Sýrie vrá-
tilo v posledních měsí-
cích zhruba 500 tisíc
uprchlíků. Informoval
o tom včera deník
Hurrieyt s odkazem na
prohlášení úřadů. Podle
nich se Turecku podařilo
spolu s místními spojen-
ci vytvořit zabezpečené
zóny na severu země,
kterou od roku 2011
zmítá občanská válka.

Bylo jí třináct let
Rukopisný svazeček
básní, které jako třiná-
ctiletá napsala známá
anglická spisovatelka
Charlotte Brontëová
(1816–1855), se na
antikvárním veletrhu
v USA prodal za 1,25 mi-
lionu dolarů, více než
28 milionů korun.
Informoval o tom včera
server BBC, podle
kterého je to nejvyšší
částka, za kterou se kdy
prodalo dílo britské
autorky. ČTK

inzerce
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Partičku z ostrav-
ského divadla
proslavily skeče
na YouTube. Teď
vyráží do kin.

Předposlední český akční hr-
dina a strážce svého Teritoria
Milan (Albert Čuba), citlivá
duše, prokletý básník a řidič
tramvajeDavid Votrubek (Ště-
pán Kozub), orgán městské
policie Robert (Robin Ferro)
a snaživý, leč průměrný he-
rec oblastního divadla Her-
bert (Vladimír Polák) se vydá-
vají na dobrodružnou a stras-
tiplnou cestu za nečekanou
výhrou. Road trip z Ostravy
do Prahy plný šílených udá-
lostí, nečekaných odboček
a akčních scén jim totiž ztíží
nejen Davidův osobitý po-
hled na svět, ale i mafiánský
boss Král, taktéž toužící po
milionové výhře. Hlavní hrdi-
nové však po cestě najdou
víc, než sami čekali. První fil-
mový počin Třech Tygrů
bude žánrově specifická podí-
vaná – nebude v něm samo-
zřejmě chybět humor, který
je pro partu zDivadlaMír cha-

rakteristický, ale také akční
bojové scény, napětí i láska.
Snímek s názvem Tři Tygři ve
filmu: JACKPOT vstoupí do
kin 26. května.
„Natočit film jsme chtěli

už ve chvíli, kdy se Divadlo
Mír zakládalo, tedy před více
než pěti lety. Není to tak, že

jsme nejprve uspěli v diva-
dle, pak v on-linu a najednou
nás napadlo, že bychommoh-
li zkusit i film. Bylo to na-
opak. Od začátku jsme vědě-
li, že do filmového světa chce-
me vkročit. To ostatní byly
jednotlivé milníky na cestě
k jednoznačně vytyčenému

cíli,“ svěřil se zakladatel
Třech Tygrů a autor scénáře
Albert Čuba. Ač je parta zná-
má především díky svým im-
provizačním kouskům, scé-
nář k filmu byl pevně daný.
„Na place se improvizovalo
minimálně, pouze v jednotli-
vostech. V zásadě je film nato-

čen přesně podle scénáře,“
dodal Čuba.
Humor ostravské party je

opravdu specifický, film však
pobaví i diváky, kteří Tři Tyg-
ry neznají z internetu ani z di-
vadla. „Bude se líbit všem,
kdo se chce v kině zkrátka po-
bavit. Těm, komu se líbí
Louis de Funés, filmy jako
Šimon a Matouš, Tom a Jerry,
Policajt z Beverly Hills a po-
dobně. Zkrátka lidem, kteří
rádi sledují šílené eskapády
hlavních hrdinů, kteří směřu-
jí za svým cílem,“ zve do kin
Čuba.
Vedle herců a hereček z Di-

vadla Mír si ve snímku zahrá-
lo také několik jejich kolegů
nejen z ostravských divadel –
například Dušan Sitek, Sára
Erlebachová, Petr Sýkora,
Markéta Matulová, Michal
Noga, Zbigniew Kalina, Lada
Bělašková, Josef Kaluža, To-
máš Dianiška a další.
Diváci se však mohou těšit

i na několik zajímavých a ne-
čekaných tváří v menších ro-
lích. Ve filmu hraje Iva Janžu-
rová, Jiří Štěpnička, Tomáš
Magnusek, Honza Dědek, Mi-
lan Baroš, FattyPillow či do-
konce Miroslav Kalousek.
Hudbu složil taktéž člen Diva-
dla Mír Michal Sedláček. MET

Za dobu své filmové a seriálo-
vé existence už Panství Down-
ton zažilo ledacos, ovšem asi
nikoho by nenapadlo, že se v
minulosti babičky Violet, hra-
je ji Maggie Smithová, ukrý-
vá tajemství, které může
otřást základy celého šlechtic-
kého rodu Crawleyů. Vše od-
startuje šokující zpráva, že se
Violet stala dědičkou zámku
v jižní Francii, který jí odká-
zal muž, s nímž se setkala

v mládí. Co se mezi těmi dvě-
mamohlo odehrát, že si na ni
po tolika letech vzpomněl ve
své závěti a odkázal jí takové
bohatství? Část rodiny nadše-
ně vyráží na francouzskou Ri-
viéru, aby nově nabytou ne-
movitost prozkoumala, skep-
tický Violetin syn Robert má
však podezření, že se za dě-
dictvím zámku může skrývat
příběh, který by raději nesly-
šel.

Vlády nad Downtonem se
po dobu Robertovy nepřítom-
nosti ujala jeho nejstarší dce-
ra, která se musí vypořádat
s invazí amerických filmařů,
kteří v kulisách nádherného
zámku hodlají natočit pravý
hollywoodský biják. Střet
upjatých britských tradic
s americkou bezstarostností
a rovnoprávností by mohl
mít jen těžko zábavnější po-
dobu, zvlášť když se do filmo-

vého natáčení aktivně zapojí
i obyvatelé a zaměstnanci
panství.
Podle scenáristy Juliana Fel-

lowese nečekají fanoušky
ságy žádné revoluční změny,
přesto je film s podtitulem
„Nová éra“ přece jen trochu
jiný. „Crawleyovi z Downto-
nu stojí na prahu 30. let, na
začátku moderní éry, a to
jsme ve filmu chtěli zdůraz-
nit,“ vysvětluje Fellowes. MET

Albert Čuba, Robin Ferro, Štěpán Kozub a Vladimír Polák alias Tři tygři BONTONFILM

Album jako dárek
Petr Janda oslaví 2. května
80. narozeniny. Jako hlav-
ní dárek nadělil sobě i fa-
nouškům sólové album,
které pokřtil 25. dubna.
Kmotry byli Dalibor Gon-
dík, Martin Dejdar, Mi-
chal Malátný a Marta Jan-
dová. Křtu se zúčastnili
také všichni hosté, kteří
na albu hrají, včetně Jiří-
ho Stivína, Petra Vondráč-
ka, Emila Viklického
nebo spoluproducenta

alba a bubeníka skupiny
Chinaski Lukáše Pavlíka.
Petr Janda a Olympic
k sobě neodmyslitelně pa-
tří a tak to zůstane i nadá-
le. Nové album je však mi-
mořádnou událostí ke ku-
latinám. „Na albu najdete
pop, rock, folk, klasik,
jazz i písničky. Prostě žán-
ry, kterými jsem do určité
míry prošel. Až si to po-
slechnete, zjistíte, že to
i tak drží krásně pohroma-
dě.“ vzkazuje fanouškům
Janda. MET

Nejprve byl seriál

Panství Downton se vrací na
plátna kin. Premiéra je v Čes-
ku na programu zítra.

● Snímek vychází z britského
televizního seriálu. V Česku
bylo odvysíláno všech šest
řad. V roce 2019 byl do kin
uveden stejnojmenný film.

Tři Tygři? Trochu jako Šimon
a Matouš, zvou do kin tvůrci

inzerce

Krátce

Nová éra. Panství Downton se vrací na plátna kin
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„Kam s ním,
zeptal by
se Neruda.“

MIRIAM DUNDÁLKOVÁ
Facebook
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Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 Zavolejte porodní
sestřičky VI (1/8)

16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domov můj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Četnické humoresky

(17/39)
21.35 Ceny Anděl Coca-Cola

2021
23.05 Maigret a prasátka

z porcelánu
00.35 AZ-kvíz
01.10 Malá farma
01.50 Dobré ráno
04.20 V kondici

16.05 Klíč
16.35 Civilizace (6/9)
17.30 Lockdown v hotelu

Smíchov
18.25 Titanic – nové důkazy
19.15 Babylon
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Objevování světa II
21.00 Myanmar, ve stínu barm-

ských pagod
21.55 Technické památky če-

ských zemí (8/14)
22.25 Megamosty: Oblouky

nad propastí
23.20 Dějiny světa (6/8)
00.15 Bílá princezna (7/8)
01.10 Fargo IV (7/11)

15.55 Kriminálka Las Vegas III (9)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Na lovu
18.25 Ulice (4258)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Výměna manželek XIII
21.40 Malé lásky
22.45 Mentalista IV (7)
23.40 Kriminálka Las Vegas III

(8)
00.30 Kriminálka Las Vegas III

(9)
01.20 Koření
02.00 Rady ptáka Loskutáka
03.00 Na lovu
03.45 Doktoři z Počátků (50)
04.45 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 1. MISE (33)

Malá holka. Seriál (ČR)
21.35 Show Jana Krause
22.40 Show Jana Krause
23.45 Cesty k úspěchu
23.55 Ano, šéfe!
01.15 Like House 3
01.55 Like House 3 Night show
02.10 Námořní vyšetřovací

služba IV (22)
Ve tmě. Krimiseriál (USA, 2006)

03.10 Jake a Tlusťoch IV (5)
04.20 Kriminálka Montpellier II

(2)

09.00 Flashback
10.30 Mama Mixxxer
11.30 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Smartmania
14.35 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Óčko hity
21.30 Naked Warm-up

Sexy klipy a best naked
momenty pro nedočkavce

22.00 Naked Attraction
Seznamka na tělo

22.30 Óčko flirt
Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy
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Alena Králová
Že každý tlustý

člověk chodí do fast
foodu a leží jen u TV.

Anketa

Jaký předsudek vás štve nejvíc?

Petra Štancová
Že jsou blondýnky

hloupé nebo že muži
jsou mlčenliví.

„Praha je město s nejhezčími červenými střechami, uličkami,
paláci, věžemi a mosty. A s nejkrásnějšími tulipány na
Křižovnickém náměstí,“ rozněžňuje se@klara_has. A doplňuje, že
Praha patří mezi nejvíce zelená města na planetě. Vloni získala
krásné 9. místo v Evropě, a dokonce 13. místo na světě!

Martin Kurimský
Že pro dobrou práci
potřebuješ vysokou

školu.

@mojemetro

NEJSLAVNĚJŠÍ
BIOKUCHAŘKA
Před pár dny jsem natáčel svůj pravidelný podcast Nejezte
blbě! s nejznámější a myslím, že i nejrespektovanější bioku-
chařkou v naší zemi Hankou Zemanovou.
Zatímco jsme debatovali, uvařila krémovou polévku z kopřiv
a bršlice s trochou kuřecího vývaru, s krutony z domácího bio
špaldovo-žitného chleba. K tomu vajíčka s bršlicí a pampeliš-
kovými pupeny a klíčky ředkviček. Pili jsme vodu, do níž
Hanka natrhala fialky i s lístky, pak sedmikrásky, několik
kontryhelů a řebříčků a jeden jitrocel. „V létě dávám tyhle

vody na slunce, aby se
uvolnilo léčivé působení
bylin, podobně jako když
se připravují Bachovky,
o čemž píšu v knize Ryt-
mus roku,“ přiblížila mi
Hanka. Byť miluji pivo
a víno, dostal jsem čaj –
vývar z pampeliškového

kořene a pak ještě totéž s přidaným listím pampelišek.
Pokud si myslíte, že biopotraviny jsou drahé, zbytečné, ne-
chutnají jako uherák a jsou bez masa, tak jste úplně mimo
čas a trošku i mimomísu. Nechci vám tu mentorovat, ale
věřte, že asi 40 procent našeho zdraví ovlivňuje to, co jíme!
Samozřejmě že je tu genetika, stres, životní styl, ale to, co si
vkládáme do úst, to je opravdu velmi, velmi důležité. A když
si dáte k obědumrkev nebo steak, které byly vyprodukovány
ve zdravé krajině, v minimálně chemizované přírodě, tak pro
své zdraví, ale i pro celou planetu děláte to nejlepší. Pokud
vás tohle téma zajímá, tak vám gratuluji, udělali jste právě
první krok k lepšímu životu vašemu i ostatních.

Citát

Věřte, že asi
40 procent našeho
zdraví ovlivňuje
to, co jíme!

Dopisy a vzkazy

PLÁŽ

Řešení sudoku

PAVEL
MAURER
MILOVNÍK JÍDLA

Nadějný císař
Při nedělní mši svaté
v katedrále sv. Víta, Václa-
va a Vojtěcha na Praž-
ském hradě byly slavnost-
ně uloženy ostatky posled-
ního našeho panovníka,
císaře rakousko-uherské
monarchie a českého krá-
le, blahoslaveného Karla I.
Důstojné místo v katedrá-
le zaujala jeho relikvie ve
společenství českých krá-
lů, kteří zde v pokoji odpo-
čívají. Úpěnlivé snahy
představitele z rodu
habsbursko-lotrinského,
volající po míru a ukonče-
ní nesmyslné válečné řeže
bohužel pohltila celosvěto-
vá mašinérie a následné
revoluce. Oprávněně lze
předpokládat, že
v případě naplnění jeho
tužeb by určitá forma
unie evropských států
vznikla mnohem dříve.
Jak příznačné pro součas-
nou Evropu!

VÁCLAV TOMÁŠEK
PRAHA 4 – HÁJE

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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S jarem přichází také turistic-
ká a chalupářská sezona. Ne
každá chata či chalupa má
k dispozici vestavěný sporák.
Pokud řešíte přípravu pokr-
mů a máte k dispozici elek-
trickou zásuvku, dvouplotýn-
kový indukční vařič vám při-
jde vhod.
V tomto článku budemeho-

vořit o indukčním vařiči Espe-
ranza St. Maria EKH008. Se
jmenovitým příkonem 2000
wattů dosáhnete požadované
teploty ve velmi krátkém
čase. Veškerá nastavení in-
dukčního vařiče pohodlně
přizpůsobíte na předním do-

tykovém panelu vařiče. Osm
úrovní výkonu zajistí dosta-
tečnou variabilitu, takže ani
delší vaření na nižší stupeň
není sebemenší problém. In-
dukční ohřev poskytuje řadu
výhod ve srovnání s ohřevem

plynem či vařiči s odporovou
spirálou. Mezi výhody lze za-
řadit velmi rychlý ohřev, lep-
ší účinnost přenosu tepla,
rovnoměrnost ohřevu a lepší
kontrolu ohřevu. V situacích,
kdy není možné použít stan-

dardního ohřevu, je indukční
ohřev naprosto ideální, ne-
boť sám o sobě negeneruje vů-
bec žádné teplo. Indukční va-
řiče se také mnohem snadně-
ji čistí, neboť jejich povrch je
plochý a hladký nezávisle na
tom, kolik indukčních zón je
do něj vestavěno. Navíc jídlo
se na povrchu vařiče nepřipa-
luje, neboť jeho povrch je té-
měř studený.
Pokud je elektrický induk-

ční dvouplotýnkový vařič
Esperanza pro vás tou správ-
nou volbou, zakoupit ho mů-
žete v internetovém obchodu
Mironet.cz za 1943 korun.

Jaro je v plném proudu.
S vlastní zahradou je hodně
práce. Je potřeba sekat tráv-
ník, odstraňovat krtince, hno-
jit a upravovat rostliny a živý
plot stihl o nějaký ten centi-
metr povyrůst. Některé části
možná víc než jiné. Takové
nerovné vrcholky živého plo-
tu jistě nelahodí nejen vaše-
mu oku, ale pravděpodobně
ani oku vašeho souseda. Zbý-
vají vám tedy dvě možnosti,
jak srovnat svůj živý plot do
vzhledné a rovné latě. Ideál-
ně samozřejmě bez tahání
prodlužovačky po celé zahra-
dě.Můžete vsadit na běžné za-
hradní nůžky, mnohem po-
hodlnější je ale vydat se ces-
tou speciálních plotových nů-
žek. Název je přitom lehce za-
vádějící, jde totiž o motorový
nástroj podobný pile, označo-
vaný také jako plotostřih.
Na tento úkol se proto skvě-

le hodí plotostřih Makita
DUH523Z, který lze pohánět

kterýmkoliv 18V Makita aku-
mulátorem. Kompaktní stroj
Makita DUH523Z se pyšní níz-
kou hmotností, což poskytuje
ideální vyvážení stroje pro po-

hodlnou práci. Ochranu stro-
je i akumulátoru zajišťuje svě-
telná signalizace proti přetíže-
ní. Účinný antivibrační sys-
tém zajistí až překvapivě po-

hodlnou a přesnou práci. Za-
pomeňte tedy na úpornou
práci se zahradními nůžkami
a tahání zbytečných prodlu-
žovacích kabelů v případě

elektrického nářadí. Aku-
mulátorem poháněný ploto-
střihMakita DUH523Z pořídí-
te v internetovém obchodu
Mironet.cz za 1992 korun.

AKTIVNÍCH PŘEDPLATITELŮ
DĚKUJEME!

PRÉMIOVÉ ČLÁNKY
PRÉMIOVÉ VSTUPENKY

PRÉMIOVÝ SPORT
PRÉMIOVÉ VÝHODY

a mnoho dalších benefitů

199 Kč199 Kč
390 Kč za rok

ZVÝHODNĚNÉ
PŘEDPLATNÉ

EXKLUZIVNĚ

Buďte u toho na idnes.cz/premium

Kompaktní stroj Makita DUH523Z

Na indukčním vařiči připravíte i gurmánské skvosty. 3x MIRONET

Spolehlivě uvaří. Kdekoliv potřebujete

Jak stříhat živý plot. Speciální
plotové nůžky vás překvapí

Uvaří rychle
a kdekoliv

Esperanza
EKH008 St.Maria

www.mironet.cz

1.943,-
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Vážíte si životního
prostředí? Co vám
říká udržitelné
podnikání a sociál-
ní zodpovědnost? I
Takovou otázku
může slyšet adept
na řídicí funkci ve
firmě. Po nově pře-
mýšlejících šéfech
začíná být sháňka.

Firmy ve velkém hledají top
manažery, kteří budou zodpo-
vědní za sociální odpověd-
nost a udržitelnost. S tím, jak
téma nabývá na významu,
roste i vliv těchto manažerů
na chod firmy a tomu odpoví-
dá i jejich mzdové ohodnoce-
ní. Přesto ale v řadě firem
mají manažeři sociální odpo-
vědnosti jen omezený vliv na
rozhodování, v blízké době
proto lze očekávat další posí-
lení jejich pravomocí, často
až na úrovni představenstva.

Dobře vás zaplatíme,
lákají firmy
Zatímco nějakou formou

udržitelnosti a sociální odpo-
vědnosti (ESG) se zabývá již
velká část firem, jednotlivé
úkony a odpovědnosti bývají
často roztříštěny. To neumož-
ňuje efektivní řízení ESG akti-
vit, firmy proto stále ve větší
míře vytvářejí specializova-
nou pozici, takzvaný CSOma-
nažer (Chief Sustainability Of-
ficer). „Poptávka po senior-
ních manažerech na tuto po-
zici i v České republice rychle
roste, firmy jsou ochotny zku-

šené experty velmi dobře za-
platit. Už třicet procent vel-
kých světových firem má
CSO manažera s poměrně
rozsáhlými kompetencemi,
v dalších padesáti procen-
tech firem alespoň existuje
podobná pozice s omezený-
mi pravomocemi,“ vysvětluje
partner PwC Jan Brázda.
Podle něj zájem o vytváře-

ní podobných pozic výrazně
vzrostl v posledním roce. „Za
poslední rok bylo vytvořeno
více specializovaných CSO po-
zic než za předchozích pět let
dohromady,“ říká Jan Brázda.
Vyplývá to ze studie Em-
powered Chief Sustainibility
Officers zaměřené na činnost
CSO manažerů, kterou spo-
lečnost PwC provedla mezi
více než 1600 firmami v 62 ze-
mích světa včetně České re-
publiky.

České školy takové šéfy
ještě nevychovávají
Problém potom ale vzniká

v tom, že poptávka výrazně
převyšuje nabídku. „Jedná se
o nové pozice, které se napří-
klad na českých školách běž-
ně nestudují. Hodně se proto
v praxi zájemci obracejí na za-
hraničí nebo na české exper-
ty, kteří v zahraničí buď stu-
dovali, nebo pracovali. I když
jsou seniornější pozice odmě-
ňovány na úrovni 100 až 200
tisíc korun měsíčně, je těžké
takové lidi na pracovním
trhu najít,“ dodává Jan
Brázda s tím, že to se navíc
týká odborníků, kteří jsou
níže než takzvaný C-level,
tedy členové představenstev.
Téma environmentální

a sociální odpovědnosti nabí-
rá v posledních letech na síle.
„Tím i zesiluje role CSO ma-

nažerů, mají stále větší vliv
na chod firmy a stále silnější
rozhodovací pravomoci. Ten-
to vliv se ale bude dále rychle
zvětšovat, zatím je v řadě fi-
rem nedostatečný a pozice
CSO manažerů je spíše for-
mální bez skutečných rozho-
dovacích kompetencí. Firmy,
které to s ESG myslí vážně,
nechají CSO manažery více
mluvit do svých strategií
a plánů,“ dodává advokátka
PwC Legal Kateřina Mandulo-
vá.
Nejsilnější pozici s největší-

mi pravomocemi přitom
mají CSO manažeři ve spo-
třebním, chemickém nebo
ropném a plynárenském prů-
myslu. Naopak spíše formál-
ní roli bez skutečného vlivu

mají CSO útvary v bankách
nebo v oborech e-commerce.
„V těchto oborech firmy zpra-
vidla mají člověka zodpověd-
ného za ESG buď v nižší ma-
nažerské pozici, nebo je obsa-
zena juniorním kolegou bez
skutečných rozhodovacích
možností,“ dodává Kateřina
Mandulová s tím, že vliv CSO
manažerů rychle poroste
i v těchto odvětvích.

S CSOmanažeremmají
firmy lepší hodnocení
Pozice CSO manažerů tak

pozvolna posiluje. Ze všech
CSO manažerů jmenovaných
do pozic nově v roce 2021 je
téměř třetina součástí topma-
nagementu firmy, v roce
2016 to bylo jen devět pro-

cent. Také platí, že firmy, kte-
ré zaměstnávají CSOmanaže-
ra, jsou v oblasti ESG hodno-
ceny výrazně lépe než společ-
nosti bez podobné pozice.
Potřeba CSO manažerů po-

roste i s tím, jak na firmy bu-
dou více doléhat regulační tla-
ky či potřeba většího repor-
tingu. Právě nefinanční repor-
ting bude velkým tématem
do budoucna. V současnosti
užívá nefinanční zprávu v ně-
jaké podobě zhruba polovina
českých firem, na další míří
chystané evropské požadav-
ky. „Všechny společnosti nad
250 zaměstnanců s obratem
přes 50 milionů eur budou
muset podle aktuální směrni-
ce EU nefinanční reporting
zavést nejpozději ve výroční
zprávě za rok 2023,“ připomí-
ná Mandulová.
Šéfové českých firem si uvě-

domují dopady činnosti je-
jich společností na životní
prostředí, velká část z nich se
klimatických změn obává.
České firmy tak postupně za-
vádějí kroky ke snížení uhlí-
kové stopy a připravují se na
pravidelnější informování
o svých krocích v oblasti udr-
žitelnosti.
„Téma environmentální

a sociální udržitelnosti je
mezi českými firmami na vze-
stupu. Ať už se jedná o strate-
gii, nefinanční reporting,
nebo konkrétní aplikace ve
formě komunitní energetiky
nebo nízkoemisní dopravy.
Zároveň sílí tlak na ‚zezelená-
ní‘ firem ze všech stran: od re-
gulátorů, investorů, spotřebi-
telů i zaměstnanců. A s ros-
toucím významem tématu vý-
razně poroste i vliv CSO ma-
nažerů,“ doplňuje partner
PwC Jan Brázda. PAVEL HRABICA

S nápady na udržitelný život může přijít každý. MAFRA

Více na www.jobdnes.cz/detail/VD9M6U
Areál Hloubětín

Údržbář - elektrikář Areál Hloubětín hledá
vhodného kandidáta na pozici údržbář - elektrikář.
Požadujeme: pečlivost, spolehlivost, pracovitost,
osvědčení z vyhlášky č. 50. Nástup možný ihned.
Kontakt: Tomáš Hála, 773784596

Více na www.jobdnes.cz/detail/22D25T
Městská část Praha 3

Referent/ka odboru výstavby MČ Praha 3
vyhlašuje VŘ na pozici referenta/ky odb. výstavby v
pl. třídě 10, doba neurč. Požadavky dle zák. o
úřednících územních samosprávných celků. Více na
www.praha3.cz, nebo tel.: 222 116 236 pí Jelínková.

Doprava, logistika

Více na www.jobdnes.cz

ADMINISTRATIVNÍ PRACOVNÍK/CE V LOGISTICE

PARŤÁK DO SKLADU - 30 000 Kč

ŘIDIČ ODTAHOVÉHO VOZIDLA

Nová práce ve skladu IHNED - až 31.000 Kč měsíčně, svozová doprava z vašeho kraje zdarma

Nová práce ve skladu IHNED - až 31.000 Kč měsíčně, svozová doprava z vašeho kraje zdarma

Gastronomie, pohostinství, cest. ruch, ubytování

Více na www.jobdnes.cz

Servírka/číšník

Snídaňový číšník/servírka

Kuchař/kaSpa & Kur Hotel Praha ∗∗∗∗

Číšník | Servírka do hotelové restaurace

RECEPČNÍ

Zájem o manažery zodpovědné
za udržitelnost neustále roste

inzerce
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Krátce

Stříbrná olympijská medai-
listka Christine Mbomaová
poběží dvoustovku na Zlaté
tretře. Osmnáctiletá sprinter-
ka z Namibie, která výkonem
21,78 sekundy drží juniorský
světový rekord, chce atako-
vat druhý nejstarší rekord tra-
dičního ostravského mítin-
ku. Ten už od roku 1981 drží
časem 22,07 česká atletická
legenda Jarmila Kratochvílo-
vá. Mbomaová vedle stříbra
z Tokia loni vyhrála junior-
ské mistrovství světa a finále
Diamantové ligy. „Těším se
na Zlatou tretru v Ostravě,

ráda bych předvedla rychlý
čas. Minulý rok byl skvělý,
jsem za to vděčná a chci na
tom postavit letošní sezonu
s cílem neustále se zlepšovat.
Ostrava bude perfektním star-
tem souboje se světovou eli-
tou a pomůže mi v přípravě
namistrovství světa,“ uvedla.
Její největší konkurentkou
by měla být devatenáctiletá
krajanka Beatrice Masilingio-
vá, která byla na juniorském
MS stříbrná a na olympiádě
šestá. Letošní ročník Zlaté
tretry se uskuteční 31. květ-
na. ČTK

Velká rozlučka
Kapitán italských mistrů
Evropy Giorgio Chiellini
ukončí reprezentační kari-
éru. Rozlučku s azurovým
dresem plánuje sedmatři-
cetiletý fotbalový obránce
na červnový duel proti Ar-
gentině v Londýně.

Chce pokračovat
O svém pokračování v dre-
su hokejistů Kladna sice
kapitán Rytířů Tomáš Ple-
kanec ještě s majitelem
Jaromírem Jágrem kon-
krétně nejednal, ale tahou-
nem týmu by měl být
i v příští sezoně.

Mírové turné
Ukrajinský fotbalový klub
Šachtar Doněck vydělal
už po dvou z pěti zápasů
svého mírového turné
více než 250 tisíc eur, tedy
přes šest milionů korun,
na pomoc obětem války
na Ukrajině. ČTK

inzerce

Eva Samková ne-
chce návrat po
zranění uspěchat.

Dvojnásobná olympijská me-
dailistka ve snowboardcrossu
Eva Samková se po prosinco-
vých zlomeninách obou no-
hou u kotníků postupně vra-
cí do tréninku. Navíc se učí
na státnice, protože by ráda

úspěšně završila bakalářské
studium na Fakultě tělesné
výchovy a sportu Univerzity
Karlovy. Před důležitým stu-
dijním vrcholem se zranila
už podruhé, v maturitním
ročníku na gymnáziu si utrh-
la křížový vaz v koleně.
„Vždycky, když se ve škole blí-
ží nějaké větší zakončení, tak
se mi něco stane. Tenkrát
jsem zvažovala rozložení
studia, ale přišlo zranění a já
v klidu odmaturovala. Teď

mě čekají státnice a obhajoba
bakalářské práce. Snad to
taky zvládnu,“ říká Samková.
Když se jí definitivně roz-

plynula vidina účasti na zim-
ních olympijských hrách
v Pekingu, snažila se návrat
k pohybu neuspěchat. „Teď
už obstojně chodím, třikrát
týdně rehabilituju a sama si
cvičím. Na vrcholné výkony
to ještě není, ale začínám po-
malu trénovat na nadlehčova-
cím běhátku a chodím do po-

silovny. Musím si nejprve vy-
tvořit nějaký základ, pak do
toho šlápnu. Někdy jsem una-
vená víc, někdy míň. Hlavně
že se to lepší,“ líčila. V břez-
nu se poprvé projela na prk-
ně, ale zejména levý kotník
bolel. V obou nohách má
šrouby, v pravé navíc i destič-
ku. Kvůli odstranění šroubů
musí na začátku června na
další operaci. „Moc se mi do
nemocnice nechce, ale musí
to být. Cítím, že mi to tam

trošku vadí. Obzvláště u levé
nohy by po vyjmutímohlo do-
jít k výraznému pohybové-
mu zlepšení,“ řekla trojná-
sobná vítězka Světového po-
háru. Pak začnemistryně svě-
ta z roku 2019 postupně smě-
řovat k návratu na závodní
tratě. „Rozhodně tu nejsou
tlaky, abych krátce po opera-
ci běhala maratony. Záležet
bude na pocitu. Klidně vyra-
zím na sníh až v září,“ dodala
závodnice. ČTK

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen a ga-
ráží, vše do r. 1990.
T: 734843403 259325

Z Boleslavi
do Pardubic
Novým trenérem extraligo-
vých hokejistů Pardubic
byl včera jmenován Radim
Rulík (na snímku), který na-
hradí po sezoně odvolané-
ho Richarda Krále. Šestapa-
desátiletý kouč vedl v uply-
nulých čtyřech sezonách
Mladou Boleslav. Po nabíd-
ce Dynama ve středočes-
kém klubu předčasně skon-
čil a na východě Čech pode-
psal dvouletou smlouvu
s opcí. Rulík povede tým
společně s Králem a Mar-
kem Zadinou, který mo-
mentálně ještě působí
jako asistent v Třinci. ČTK

Zlatá tretra. Odolá
čas Kratochvílové?

Vyloučení ruských a bělorus-
kých tenistů z Wimbledonu
bylo podle pořadatelů travna-
tého grandslamu jediné mož-
né řešení vzhledem k naříze-
ní a požadavkům britské vlá-
dy. Jiná alternativa nebyla,
uvedl předseda All England
Lawn Tennis Clubu (AELTC)
Ian Hewitt v reakci na někte-
ré kritiky čimožný trest od te-
nisových organizací WTA
a ATP, které rozhodnutí rov-
něž odsoudily. „Jsme přesvěd-
čeni, že jsme učinili to nej-
zodpovědnější rozhodnutí,
jaké bylo za daných okolnos-
tí možné,“ řekl Hewitt brit-
skýmmédiím a zopakoval, že
start ruských a běloruských
tenistů v Londýně a jejich pří-
padný úspěch by mohly být
zneužity k propagaci ruské-
ho režimu. Rusům a Běloru-
sům byla zakázána účast na
třetím grandslamovém turna-
ji roku kvůli invazi na Ukraji-
nu. Turnaj se uskuteční od
27. června do 10. července
a je první akcí, na které teni-
soví profesionálové z obou
zemí nesmějí kvůli válečné-
mu konfliktu startovat. ČTK

Práce - nabídka
• Vojenské lesy a statky ČR,
s.p. přijmou zaměstnance na
HPP k ostraze objektů v Brně,
nepřetržitý provoz, 12ti hodi-
nové směny. Požadujeme: ob-
čanství ČR, čistý RT, dobrý
zdravotní stav, ovládání PC,
osvědčení strážný. Termín ná-
stupu dle dohody. Nabízíme:
zázemí státního podniku, prů-
měrná mzda od 130 Kč/hod.,
20-25 tis. Kč/měsíc, stravenky
v hodnotě 80 Kč – 2 ks za smě-
nu, 5 týdnů dovolené. Informa-
ce: 737226558, 731137658,
email: ladislav.turcin@vls.cz 258424

Wimbledon.
Jinak to nešlo,
říká pořadatel

„Na sníh? Klidně až v září“
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Teplárny Brno plá-
nují snížení závis-
losti na zemním
plynu, což umožní
i horkovod vedený
až z Dukovan.

Teplotně spadá končící sezo-
na do řady „teplých zim“. Prů-
měrná teplota od října
do konce března činila 4,5 °C,
tedy o 0,7 °C více než ve stej-
nou dobuminulého roku.
„O nadprůměrně teplé ob-

dobí se jedná i v porovnání
s patnáctiletým teplotním
normálem, vůči kterému
byla teplota letošní sezony
vyšší o 0,5 °C,“ upřesňuje fi-
nanční ředitel Tepláren Brno
Přemysl Měchura. Při přepoč-
tu poměru venkovní teploty
k prodanému teplu se ukazu-
je, že lidé si v domácnostech
zvykají na nižší teplotu. Cho-

vání spotřebitelů během le-
tošní topné sezony ukazuje
na meziroční snížení spotře-
by při stejné venkovní teplo-
tě až o 5 procent, což je beze-
sporu reakcí na loňské zvýše-
ní ceny tepla, ke kterému
v Brně došlo poprvé po deseti
letech, a to hned o čtvrtinu.
„Žili jsme v období velmi lev-
ných energií, to se nyní, ať
chceme, nebo ne, mění. Lidé
hledají cesty, jak ušetřit. Po-
dle našich dat si tepelný kom-
fort v domácnostech snížili
téměř o stupeň a půl, obecně
z 23 na 21,5 °C. Je to přiroze-
né chování a myslím si, že
tento trend bude ještě posilo-
vat. Pro příští topnou sezonu
plánujeme připravit pro zá-
kazníky tipy, jak ušetřit. Je
pro nás lepší, když budou šet-
řit s námi než bez nás,“ říká
generální ředitel Tepláren
Brno Petr Fajmon. Zároveň
přiznává, že vzhledem k ra-
zantnímu zvýšení ceny zem-
ního plynu, elektřiny i emis-

ních povolenek nebudou br-
něnské teplárny schopné udr-
žet pro příští topnou sezonu
současnou cenu tepla. O ko-
lik se bude zdražovat, bude
jasné až začátkem podzimu,
Fajmon však věří, že Teplár-
ny Brno jakožto výrobce elek-
třiny budou mít díky jejímu
zdražování v tomto sektoru
také vyšší příjmy a budou
jimimoci do jistémíry tlumit
zvýšení ceny tepla.
Teplárny dlouhodobě

a vzhledem k současné situa-
ci ještě intenzivněji vyvíjí sna-
hu zbavit se závislosti na zem-
ním plynu. Nyní tvoří 80 pro-
cent dodávaného tepla, zbylá
pětina pochází z brněnské
spalovny odpadu SAKO. Do
roku 2025 by seměl podíl tep-
la ze spalovny zvýšit téměř
na třetinu, nově by mělo tep-
lo vznikat také ze štěpky do-
dávané především Lesy měs-
ta Brna a podíl zemního ply-
nu by tak měl už tvořit jen
něco málo přes polovinu.

Do roku 2030 by mohl zemní
plyn nahradit horkovod z du-
kovanské jaderné elektrárny.
Vedení Brna tento záměr oži-
vilo v posledních týdnech.
Horkovodní potrubí napáje-
če z Dukovan mimo Brno
v délce 42 kilometrů povede
z velké části pod zemí mimo
komunikace a zastavěnou ob-
last. S napojením na měst-
skou horkovodní soustavu se
počítá v čerpací stanici v Boso-
nohách. Řešitelský tým nyní

vyhodnocuje jednotlivé para-
metry, případně již také na-
vrhne strukturu obchodního
a ekonomického modelu
včetně možností spolufinan-
cování z evropských zdrojů
tak, aby se minimalizovala
cena tepla pro koncového
spotřebitele. „Horkovod z Du-
kovan by byl naprosto kon-
cepčním řešením diverzifika-
ce rizik a výrazně by zvýšil
bezpečnost dodávek tepla,“
je přesvědčený Fajmon.
Teplárny jako výrobce elek-

trické energie počítají také
s rozvojem elektromobility
a do roku 2030 plánují vybu-
dovat téměř 300 dobíjecích
stanic. Nyní jich provozují
23. Veškeré investice souvise-
jící se snižováním závislosti
na zemním plynu, s rozvo-
jem elektromobility, foto-
voltaiky či výrobou vodíku
jako pohonu pro brněnskou
MHD odhaduje vedení Teplá-
ren Brno až na 10 miliard ko-
run. RADEK BABIČKA

Z přehrady zmizí tuny naplavenin
Pracovníci Povodí Moravy odklidí po zimě z Brněnské přehrady asi 100 tun
naplavenin. Jde převážně o větve a odpadky, které do přehrady přinesly
v zimě zvýšené průtoky v tocích. Naplaveniny se drží především u hráze
přehrady, odkud je vodohospodáři vytahují pomocí těžké techniky. Další
jsou roztroušené zejména v zátokách a vodohospodáři je odklízejí ručně.
Vodohospodáři naplaveniny nakládají na nákladní auta a odvážejí na me-
ziskládku. Materiál pak usuší a roztřídí na plasty, dřevo a další.
Teprve poté lze naplaveniny ekologicky zlikvidovat. POVODÍ MORAVY

Petr Fajmon TEPLÁRNY BRNO

inzerce

NABÍZÍME:
• Měsíční prémie až 26%

• Náborový příspěvek 20 000 Kč pro vybrané pozice (*)
• Příspěvek na dopravu a stravování

• Příspěvek na životní / penzijní připojištění
• 5 týdnů dovolené, Multisport karta

Více informací o pozicích naleznete na portálu www.jobs.cz

KONTAKT:
• tel.: 543 563 111

• e-mail: personalni.brno@poclain.com

HLEDÁME NOVÉ ZAMĚSTNANCE:

NC OPERÁTOR (*)
MONTÁŽNÍ DĚLNÍK (*)

LAKÝRNÍK (*)
SKLADNÍK

Poclain Hydraulics s.r.o., Kšírova 186, 619 00 Brno-Horní Heršpice, www.poclain-hydraulics.com

Teplo opět podraží, Brňané si
doma zvykají na nižší teploty
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Karel Steigerwald
napsal divadelní
hru Kdo sestřelil
anděla (Voli slzy
nepijí) přímo pro
brněnské Divadlo
Bolka Polívky.

Dva tuláci, možná spíš pobu-
dové, či dokonce klauni, Bo-
lek Polívka a Cyril Drozda se
sejdou v blíže nespecifikova-
ném rozbořenémkostele. „Je-
den čeká na udělení státní
ceny, nebo na soud, nebo
na obé. Z druhého se vyklube
soudce, který prvního odsou-
dí za činy páchané v minulos-
ti, ačkoli i on je páchal. Oba
lžou, protiřečí si, popírají
sami sebe. Jejich vzpomínání
plné cynismu je proto útržko-
vité, asi nepravdivé, ale zá-
bavné a přitažlivé. Jsou to šar-
mantní nuzáci lží. Vytvářejí

si nepochopitelné dějiny, kte-
ré se jim mění pod rukama,
jak je napadne,“ říká o hře
dramatik, scenárista i novi-
nář Karel Steigerwald. Ten
scénář dokončil přibližně
před čtyřmi měsíci, aniž by
tušil, že se v souvislosti s pro-
bíhající ruskou invazí
na Ukrajinu stane ještě ak-
tuálnější a palčivější. Lži totiž
v jeho hře plynou stejně sa-
mozřejmě jako fakta, vrší se,
popírají se navzájem a nako-
nec jsou roztomilejší než
pravda. „Říká se cokoli o čem-
koli, nic nelze potvrdit ani vy-
vrátit. Místo příběhu přichá-
zejí jen útržky a náznaky, kte-
ré mohou znamenat cokoli,
nebo nic. Slyšíme jen sran-
dovní křik zoufalců. Někoho
může tento rozklad světa po-
bavit. Nic prý není přitažlivěj-
ší než beznaděj,“ doplňuje
Steigerwald.
Režisér hry Břetislav Rych-

lík si kromě originálního ná-
mětu a scénáře pochvaluje

také chemii mezi nejznáměj-
ším českým klaunem a kul-
tovním hercem brněnského
HaDivadla Cyrilem Drozdou.
„Inscenace se tak opírá o bri-
lantní herecké mistrovství.
Tématem je žonglování lži
a cynismu v prolhaných kuli-
sách současnosti i minulosti.
Postavy nevedou dialog, ale
vzájemně se šacují, obracejí
kapsy svých kostýmů naru-
by, snaží se jedna druhou slo-
venským slovem ,prekabá-
tit‘, převracejí slova v ústech
jako ochutnávači pokrmů
u anděla smrti,“ přibližuje
Rychlík. Vedle Polívky a Droz-
dy se v tragické komedii v al-
ternaci představí také Ivana
Hloužková, nebo Eva
Salzmannová. Atmosféru
pak podtrhuje scénografie od-
kazující na vybydlený svět.
Nejbližší představení se

hraje právě dnes. Po pražské
premiéře ve Studiu DVA jsou
další brněnské reprízy na pro-
gramu 24. a 25. května. BABBolek Polívka jako tulák v rozbořeném kostele DAVID KONEČNÝ

Polívka si střihne
roli šitou na míru

inzerce
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Dva přístřešky,
několik přírodních
laviček, ohniště
a workoutové
hřiště. Taková je
podoba nového
parku u sídliště
v Novém Lískovci.

Park v lokalitě Kamenný vrch
rozšiřuje místním i výletní-
kům možnosti, jak si v No-
vém Lískovci užít trochu kli-
du a přírody. Zároveň tvoří al-
ternativu oblíbené konikleco-
vé louky a lesoparku nacháze-
jících se přímo na Kamen-
ném vrchu nad sídlištěm. Je
od nich totiž vzdálen více než
půl kilometru vzdušnou
čarou a zatím není zdaleka
tak vytížený. Nový park se na-
chází jen pár desítek metrů
nad autobusovou zastávkou
Kamenný vrch.
Park vznikl díky úspěchu

v projektu Dáme na vás
v roce 2018. V celoměstském
hlasování se projekt ocitl na
11. místě s celkovým počtem
1566 hlasů a z participativní-
ho rozpočtu získal téměř tři
miliony korun. „Smyslem
mého projektu byla úprava
bývalých zarostlých a neudr-
žovaných zahrádek nad ulicí
Petra Křivky do podoby pří-
rodního parku a zároveň při-
pomenutí dřívějšího využití
Kamenného vrchu, kde se
rozkládaly sady a vinohra-
dy,“ upřesnila navrhovatelka
projektu Jana Drápalová.
Po projektové přípravě došlo
v průběhu jara 2020 k vykáce-
ní náletových dřevin, na pod-
zim roku 2021 se začalo sta-
vět a 12. dubna letošního
roku park slavnostně otevřeli
zástupci města. „Věřím, že se
nám v rámci projektu Park
Kamenný vrch podařilo vy-
tvořit pěkný městský park
k rekreaci, a to nejen pro oby-
vatele blízkého sídliště, ale
pro všechny návštěvníky této
městské části,“ říká druhý ná-
městek primátorky Tomáš
Koláčný. Hned první víkend
po otevření parku jeho slova
potvrdil – výletníci se svači-
nou, dva pejskaři, jeden spor-
tovec na workoutovém hřišti
a mladík spokojeně ležící pří-
mo na upravené zemi a vyhří-
vající se na jarním sluníčku.
Skromný, ale funkční park
poskytl každému z nich do-
statek klidu a prostoru. BAB V novém parku si lze také zacvičit.

Kamenný vrch se tyčí přímo nad sídlištěm. 2x RADEK BABIČKA

Novinka u lískoveckého
sídliště je oázou klidu



Tak už je to tady zase. Jaro
nabralo na plné síle, vše ko-
lem kvete, vše kolem se páří.

Je tudíž na čase vyrazit s chytrým
mobilem do ulic a začít mapovat
brněnskou džungli.

„Kolik rostlinných a živočišných
druhů identifikujeme v ulicích naše-
ho města? Na jaké exotické případy
můžeme narazit? Zkuste sami při-
spět k odpovědím na tyto otázky,“
doporučuje hlavní organizátorka br-
něnské džungle, Lucie Fojtová.

Na přelomu dubna a května se koná
další ročník soutěže City Nature Cha-
llenge, do které je zapojeno několik
stovek měst ze všech koutů světa.
Cílem je během čtyř dnů zachytit, co
nejvíce snímku volně rostoucí a žijící
přírody pomocí aplikace iNaturalist.
Tahle chytrá apka vám nejen sama
řekne, jaký druh jste zrovna vyfotili,
ale bude jej sdílet s ostatními uživateli.
Nebo také vědci, kteří mají díky tomu
lepší přehled o městské biodiverzitě.

„Loňského ročníku se účastnilo
více než 400 měst, Brno se umístilo
na 38. místě,“ komentuje Jiří Dušek,
ředitel Hvězdárny a planetária Brno.

HVĚZDÁRNA VZKAZUJE:
POZNEJ BRNĚNSKOU DŽUNGLI!

„Dokonce jsme za sebou nechali ev-
ropská velkoměsta jako Londýn, Ber-
lín a Vídeň! A za zmínku určitě také
stojí, že se nám na území Brna poda-
řilo najít několik vzácnějších druhů,
například houbu ucháč svazčitý.“

Budeme letos lepší? Poprvé nás

čekají akce venku v přírodě, procház-
ky s přírodovědci po zajímavých br-
něnských lokalitách. Pojďte do toho
s námi, od pátku 29. dubna do pon-
dělí 2. května 2022. Vyrazte ven,
foťte přírodu kolem sebe a pomozte
nám tak mapovat brněnskou džungli!
Více na www.brnenskadzungle.cz.

Těší se na vás nejen Hvězdárna
a planetárium Brno, ale také ZOO
Brno, VIDA! Science centrum, Lipka,
Masarykova a Mendelova univerzi-
ta, Moravské zemské muzeum, Mu-
zeum města Brna, Magistrát města
Brna… a samozřejmě sama brněnská
džungle.

INZERCE

29. 4. – 2. 5. 2022

brnenskadzungle.cz

BRNO

brnenskadzungl
e.cz

brnenskadzungl
e>

#

Najdi Vyfoť

Sdílej
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AUTENTICKÉ
PROHLÍDKY

JARO
V
BRNĚ

TIC BRNO, p.o. finančně podporuje
statutární město Brno.

LOKÁLNÍ PRŮVODCI
S CITEM PRO BRNO

Více informací na
www.autenticke-prohlidky-brno.cz

DUBEN–ČERVEN 2022
VSTUPNÉ
300⁄ 150⁄ 120⁄75⁄60 KČ

PRYČ S OKUPANTY
BRNĚNSKÉ VÝSTAVIŠTĚ PRO FAJNŠMEKRY
JAK SE BRNĚNSKÝ DRAK CHTĚL STÁT SOKOLEM
RUNNING TOUR A DALŠÍ

TIC BRNO ↑

Raději příměšťák
Mladší a méně samostatné děti uvítají
možnost se s rodiči potkávat každý ve-
čer, holky a kluci stranící se kolektivům
zase mohou mít problém navazovat přá-
telská pouta. Pro takové děti rozhodně
doporučujeme spíše příměstské tábory
(alespoň ze začátku).
Příměstský tábor je takový mix družiny
a pobytového tábora. Dítě ráno přivedete
a celý den mu na Helceletce zajistí pro-
gram. Na konci odpoledne si ho zase vy-
zvednete a užijete si společný závěr dne.
Příměšťák kombinuje to nejlepší z obo-

jího – důvěrně známé prostředí helce-
letkovských domečků, celodenní náplň,
aktivity a zábavu, velké a nové kolekti-
vy dětí a závěrem vždy čekající rodinu
a domácí prostředí. Děti mají zajištěný
celodenní program na domečku, někdy
i s výletem, zakusí různorodé aktivity,
navážou přátelství a vybudují si větší
samostatnost.

Vzhůru na pobyťák
Starší děti budou naopak zvládat odlou-
čení od svých nejbližších podstatně lépe,
nebo ho nepocítí vůbec. Samostatní si
dokonce užijí volnost, kterou jim tábory
poskytují. Také komunikativnější děti
se mohou cítit jistější a otevřenější del-
šímu pobytu. Když si jednoduše získají
kamarády, týden uteče mrknutím oka.
Takové děti bychom jednoznačně poslali
na pobytové tábory.
Během pobyťáku dítě neodchází s rodi-
čem domů, ale zůstává i přes noc, zpra-
vidla po celý týden. I proto je takový tá-
bor pro dítě náročnější. Táborníci jsou
vhozeni do nového prostředí, místa i ko-
lektivu. Pokud dětem chybí větší dávka
samostatnosti a touhy po dobrodruž-
ství, doporučujeme vyrazit na tábor se
sourozenci nebo kamarády. Zaručenou
výhodou pobyťáku je obrovská porce zá-
žitků a zkušeností. Děti jsou po celé dny
ve víru táborového tématu, her a událos-
tí, setkají se s netradičními aktivitami,
někdy i netypickými pro život ve městě,
jako je pozorování noční oblohy bez svě-
telného smogu.
Léto volá a ať už vyberete příměšťák
nebo pobyťák, na Helceletce se těšíme
na viděnou!

Zuzana Tušková, Zdeněk Bláha

Příměšťák
nebo
pobyťák?
Už máte
vybráno?
Vaše dítě konečně dorostlo
do věku, kdy může jet na tábor.
Ale jaký tábor vybrat? V Domě
dětí a mládeže Helceletka si
v létě na své přijde každý.
Než se ale vrhnete do výběru
z pestré nabídky programů,
odpovězte si na zásadní otázku
– příměstský, nebo pobytový
tábor?

AutenTICké prohlídky TIC BRNO
jsou oblíbenou kratochvílí ve všech
ročních obdobích. Jarní cyklus pro-
hlídek nabízí celkem 19 témat. Tyto
nové prohlídky nabízí TIC BRNO
díky spolupráci s Veletrhy Brno, a.s.
a vybírat můžete ze tří témat. Br-
něnské výstaviště od Áčka po Zetko
vás seznámí se základními informa-

cemi, historií a stavebním vývojem
výstaviště. Trasa je vedena pouze
v exteriéru, mezi pavilony, je bez-
bariérová, je možné ji absolvovat
i s kočárkem nebo v doprovodu psí-
ho kamaráda na vodítku. Brněnské
výstaviště pro fajnšmekry vás za-

vede do koutů, které nejsou běžně
přístupné, například do Králíkova
divadla, na střešní terasu vyhlíd-
kové budovy nebo na věž pavilonu
G. Specialitou pro aktivní jedince
bude běžecká trasa po výstavišti,
která spadá pod tzv. runing tours.

„Při běžném provozu výstaviště si
málokdo stihne pořádně prohlédnout
všechny pavilony včetně těch nejstarších.
Na výstavišti je přitom spousta zajíma-
vých věcí k vidění i v době mimo veletr-
hy a mnohá zákoutí historických budov
překvapí i toho, kdo si myslí, že už zná
celý rozlehlý areál jako svoje boty. Díky
autentickým prohlídkám se můžete podí-
vat třeba do divadla, kde poprvé zaznělo
blues Tmavomodrý svět, zjistíte, odkud je
nejlepší výhled na ohňostroj, proč vedou
koleje až do pavilonu B, čím se liší sta-
ré pavilony od těch nových a jak se bude
výstaviště a jeho okolí proměňovat v nej-
bližších letech. Navštívíte místa, kam se
návštěvníci veletrhů (a někdy ani zaměst-
nanci výstaviště) běžně nedostanou,“ zve
na prohlídky architektka Lenka Ště-
pánková.

Kompletní seznam autentických
prohlídek výstaviště spolu s termí-
ny konání najdete na: autenticke-
-prohlidky-brno.cz. Zakoupíte tam
i vstupenky, nebo si pro ně přijďte
osobně do infocenter na Radnické 8
a Panenské 1.

www.autenticke-prohlidky-brno.cz

Jarní autenTICké prohlídky
otevřou brány výstaviště
Je tady jaro a s ním oblíbené
procházky městem s průvodci,
se kterými můžete o víkendech
i ve všední dny poznávat Brno
z mnoha úhlů pohledu. Letošní
jaro nabízí kromě ověřených
témat taky novinky. Zváni jste
nově třeba na cyklus prohlídek
brněnského výstaviště, které si
můžete s průvodcem dokonce
i proběhnout!

Foto: TIC BRNO, Jiřina Rittichová
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1/4—27/11/2022Zámek
Mikulov

Společně návštěvníky zavedou
na cestu historií starou více než
2000 let, kdy okolo pálavských
kopců žili Keltové.
Snažili jsme se představit nejen
život Keltů pod Pálavou, ale také
práci archeologů, kteří často tráví
na lokalitách při terénních výzku-
mech celé dny. Ještě více času však
věnují práci v archivech a depozi-

formou. Nejmenší návštěvníci se
také dozví, zda oblíbené komiksy
s Asterixem a Obelixem zachycují
věrně dobu, o níž vyprávějí, nebo
zda pálavští Keltové skutečně trá-
vili čas vařením kouzelného nápo-
je a rvačkami s Římany.
Výstava bude slavnostně otevřena
7. května na mikulovském zám-
ku a zhlédnout ji bude možné až
do konce listopadu. Návštěvníci
mohou zavítat rovněž na Muzej-
ní noc (15. května) nebo Meziná-
rodní den archeologie (17.října)
– v tyto dny výstava doslova oži-
je a Keltové dají návštěvníkům
ochutnat, jak vypadal život pod
Pálavou před více než 2000 lety.

Na zámku
v Mikulově se letos
vydáme pořádně
hluboko do historie.
Letošní hlavní
výstavou budou totiž
Keltové pod Pálavou,
které Regionální
muzeum v Mikulově
připravilo
ve spolupráci
s Moravským
zemským muzeem
a Archeologickým
ústavem Akademie
věd v Brně.

Keltové pod Pálavou nevařili kouzelný nápoj

tářích. Díky tomu mohou nálezy
zasadit do kontextu, propůjčit
jim smysl a význam.“ říká ředitel
muzea Petr Kubín. Návštěvníci se
mohou těšit na unikátní exponá-
ty i zajímavosti z běžného života
Keltů v regionu. Budou se moci
seznámit s jejich zemědělstvím,
způsobem bydlení, jídelníčkem,
řemesly, náboženstvím, šperky či
zbraněmi.
Průvodcem návštěvníkům bude
smyšlená postava staré Elantie,
která vzpomíná, jak s rodinou
žila v době, kdy kraji kolem Pála-
vy vládli ještě Keltové. Pro rodiny
s dětmi jsou připraveny programy,
které je s Kelty seznámí hravou
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Město hledá inves-
tory na přestavbu
brownfieldu v blíz-
kosti centra.

Brněnská průmyslová oblast
Špitálkamá za sebou další dů-
ležitý krok na cestě
za chytrou čtvrtí. Brněnský
magistrát ve spolupráci s ate-
liérem A8000 dokončil pří-
pravu takzvané Bílé knihy.
Ta stanovuje základní para-
metry a standardy, které
budeměsto klást na výstavbu
moderní chytré čtvrti.

„Bílá kniha stanovuje pod-
mínky realizace stavby s důra-
zem na využití inovativních
technologií a přístupů. Mezi
dílčí cíle patří vytvoření no-
vých pracovních příležitostí
a podnikatelských aktivit,
zlepšení životního prostředí
v lokalitě a zvýšení atraktivi-
ty Brna,“ říká radní pro územ-
ní plánování a rozvoj Filip
Chvátal.
Brownfield Špitálka by se

podle návrhu architektů
A8000 měl proměnit v živé
místo pro moderní život
v 21. století. Cílem projektu
obnovy území je nalézt nové
smysluplné využití západní

části areálu Tepláren Brno
tak, aby se nezničila historic-
ká hodnotamísta. Ikonickým
symbolem návrhu proměny
se stala chladicí věž a čtyřista-
metrová vzdušná promená-
da. Špitálka se nachází v těs-
né blízkosti historického cen-
tra Brna a je součástí ochran-
ného pásma městské památ-
kové rezervace.
Širší lokalita území obsahu-

je řadu bývalých výrobních
areálů, které dříve tvořily prů-
myslové centrum města. Síd-
lila tu například textilka Mo-
silana nebo Dřevopodnik.
V současnosti však většina bu-
dov chátrá.

Jednotlivé kapitoly Bílé kni-
hy se zabývají například ve-
řejným prostorem a střešní
krajinou, stínícími prvky,ma-
teriály použitými při stavbě,
systémem chlazení a vytápě-
ní, odpadovým hospodář-
stvím a inteligentním říze-
ním dat. Stávající objekty,
které projdou rekonstrukcí,
mají splňovat úroveň budov
s téměř nulovou spotřebou
energie.
Vedle ateliéru A8000

a Magistrátu města Brna se
na současné podobě Bílé kni-
hy podílely také další subjek-
ty – například Teplárny Brno,
Vysoké učení technické

v Brně či společnosti Buildigo
a Ecoten. Dokument připo-
mínkovala rovněž Kancelář
architekta města Brna.
Město nyní hledá strategic-

kého investičního partnera,
který dotáhne projekt chytré
čtvrti do zdárného konce.
Předběžné tržní konzultace
budou probíhat v průběhu
roku 2022. První fáze začala
v půli dubna. Tendr na výběr
strategického investora by
mělo město Brno vyhlásit
na začátku roku 2023.

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Kolem původní chladicí věže, která bude dominantou nové čtvrti, povede 400 metrů dlouhá promenáda. STUDIO A8000

Chátrající Špitálka se
promění v chytrou čtvrť
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Krví zásobují ne-
jen své vlastní paci-
enty, ale i ty napří-
klad z Prahy.

Transfuzní a tkáňové odděle-
ní Fakultní nemocnice Brno
si 20. dubna připomnělo
20. výročí, kdy se přestěhova-
lo z Tomešovy ulice do nové
budovy v areálu nemocnice
v Bohunicích.
„V posledních letech má

oddělení ve spolupráci s při-
pojenými středisky v Třebíči
a Jihlavě ročně kolem 50 tisíc
odběrů,“ řeklamluvčí nemoc-
nice Veronika Plachá. Podle
ní je oddělení největší v Čes-
ké republice a kromě vlast-
ních potřeb zásobuje krví
i další nemocnice jako napří-
klad Fakultní nemocnici Mo-
tol v Praze. V registru je 25 ti-
síc dárců, ne všichni však cho-
dí pravidelně.

Transfuzní oddělení minu-
lý týden uspořádalo den ote-
vřených dveří. „Chodily nám
sem skupinky zhruba o dese-
ti lidech. Ti se podívali do la-
boratoří a útrob celého oddě-
lení, šlo spíše o mladší lidi,
kteří se dlouhodobě zajímají
o dárcovství krve, ale přijeli
třeba i pracovníci z jiných
menších transfuzních sta-
nic,“ uvedla Plachá.
Kromě toho přišlo kolem

100 až 150 dárců krve, což je
podobné číslo jako každý
den. „Jsme největší zařízení
transfuzní služby v republi-
ce, které v současné době
zpracovává asi padesát tisíc
odběrů ročně. Máme připoje-
na dvě odběrová střediska
v Třebíči a Jihlavě,“ upřesnila
Plachá.
Dodala, že oddělení je také

největší Krizové transfuzní
centrum pro Jihomoravský
kraj a Kraj Vysočina. „Záro-
veň je to první zařízení, které
už v roce 2010 začalo vyšetřo-

vat známky infekcí u dárců
krve technologií PCR, tedy na
úrovni nukleových kyselin,“
uvedla Plachá.
Fakultní nemocnice Brno

zásobuje krví také jiná zaříze-
ní. Jsou to jak nemocnice
v kraji, tak i jinde. Loni brněn-
ská nemocnice zahájila vý-
jezdní odběry krve ve fir-
mách a organizacích v Brně
a okolí. „Jedním z důvodů
byla reakce na aktuální epide-
mickou situaci, která dárce
od návštěvy nemocnice odra-
zovala, dílem šlo o reakci na
déletrvající poptávku ze stra-
ny firem uspořádat odběr
krve pro zaměstnance přímo
na pracovišti. Odběry mimo
nemocnici se hned v prvním
roce ukázaly jako úspěšné
a pomáhají významným způ-
sobem rozšiřovat dárcovský
registr,“ řekla Plachá. Nemoc-
nice nadále hledá nové dárce,
nejvíce skupinu A, ale také
univerzální 0-, u které je mír-
ně větší spotřeba. ČTK Nemocnice nadále hledá nové dárce krve. ČTK

inzerce

Transfuzní oddělení FN Brno
zvládne ročně 50 tisíc odběrů



Biomedicínský AVS přístroj
se skládá ze speciálních brýlí,
které zajišťují 70% účinnos-
ti, sluchátek a ovládací jed-
notky. Vyberete si příslušný
program, třeba na okamžité
odstranění stresu a napětí.
Spustíte start a necháte 15
minut působit. Po skončení
procitáte odpočinutí jako po
hodinách dobrého spánku,
s dobrou náladou, bez stre-
sujících myšlenek. Odplavily
se stresové hormony, vymi-
zelo napětí mysli i svalů a ne-
gativní myšlenky.

Brýle a sluchátka vysílají
frekvenci, která přeladí mo-

zek a biorytmy do požado-
vaných stavů. Když si spus-
títe program na nespavost,
tak přístroj generuje poma-
lou frekvenci, ve které mo-
zek dává automaticky po-
vel ke spánku. Pravidelným
používáním lze za několik
týdnů odstranit i letitou
nespavost, včetně vysaze-
ní léků – přístroj totiž vrátil
funkčnost mozku do jeho
původního přirozeného sta-
vu. Princip AVS technologie
známe ostatně i z běžného
života: proč tak rádi usneme
ve vlaku? Pomalá frekvence
úderů kol o kolejnici totiž
uspává.

Technologii AVS vyvíjelo
během posledních 50 let
mnoho lékařů a vědeckých
týmů včetně NASA a proto
také obsahuje mnoho mož-
ností. Češi využívají AVS pří-
stroje podobně jako jinde
ve světě – nejvíce na rych-
lou eliminaci nespavosti,
stresu, depresí, ADHD nebo
na zlepšení psychické odol-
nosti a výkonnosti – třeba
zrychlení učení. Garantova-
ná účinnost, snadné ovládá-
ní a zdravé působení, včetně
možnosti vysadit léky, dělá
z AVS přístroje velkého po-
mocníka pro dnešní nároč-
nou dobu.

Mgr. Vítězslav Brabec

AVS (audiovizuálně stimulační) přístroj
vyřeší zdravě a rychle více zdravotních
potíží. Funkčnost garantují vědecké výzkumy
a v Brně si jeho účinky můžete vyzkoušet
dokonce zdarma.

Jak říká Doc. MUDr. Vladimír Kříž, býv.
místopředseda České fyziatrické společnosti:
,,Pomocí AVSpřístroje úspěšněbojuji s nespavostí.
Stejnýmzpůsobemseněkteří lidé léčí AVSpřístro-
jem z vysokého krevního tlaku, depresí, migrén
–prostěmalýchvelkýchnemocí, kterénámdenně
komplikují život.“

Pro další informace si můžete
přímo zde vyžádat tištěnou
brožuru o této technologii
a katalog všech přístrojů.
Pošlete běžnou SMS s vaší
poštovní a emailovou adresou
a slovem METRO BRNO na
telefon 778 035 563. Zaslání
brožury je zdarma.

INZERCE

Okamžitá redukce stresu, únavy, nespavosti,
depresí. Nárůst imunity, více energie. Pomoc při

Alzheimerově a Parkinsonově chorobě,
lepší učení, koncentrace a 20 dalších možností.

Doc. MUDr. Vladimír Kříž, místopředseda České
fyziatrické společnosti: ,,Pomocí AVS přístroje bojuji

úspěšně například s nespavostí. Nasadím si brýle
a sluchátka, spustím program a za půl hodiny cítím,

jak pomalu upadám do polospánku.”

Stres, nespavost, deprese? AVS přístroj
pomůže. Garance účinků 25 let.

Nic neriskujete - vyzkoušení účinku
zdarma! Také zapůjčení domů:

Eshop:www.galaxy.cz
Prodejna Galaxy Brno: Mojmírovo nám. 27, Brno

Tištěný katalog + brožuruAVS objednáte přes SMS!
Pošlete běžnou SMS s vašípoštovní a emailovou adresoua slovem METRO BRNO na telefon:778 035 563. Zásilku obdržítezdarma včetně dárku:CD Relaxace a Čakry.

Nyní dárky za 1560 Kč až 3900 Kč!
Ke každému AVS přístroji dárek: neuro CD Spánek
(v hodnotě1560 Kč) nebo Masér očí Basic (3100 Kč)
nebo Premium (3925 Kč)! Sleva 5% pro seniory!

Časově omezeno. Více na www.galaxy.cz

Nespavost, imunita, špatná psychika?
Výborně na to funguje AVS přístroj


